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VÄ INFORMĂM DESPRE:

Educaţia permanentă pe întreg cu
prinsul vieţii este un proces speci
fic vîrstei adulte, „un proces de a- 
daptare a individului la lumea în 
care trăieşte. Dar, cum această lu
me se află într-o continuă prefacere 
şi cum individul este el însuşi unul 
dintre cei care potenţial poate par
ticipa la această prefacere, procesul 
trebuie să fie şi el continuu, adap
tarea nu este un cîştig al copilăriei 
sau adolescentei, dobîndit o dată 
pentru totdeauna", ne arată sociolo
gul şi pedagogul englez Robert Peers 
în cartea sa „Educaţia adultului".

In educaţia post-şcolară, înţelegînd 
prin aceasta acţiunea de instrucţiune 
publică în care trebuie să fie cu
prinşi majoritatea locuitorilor satu
lui, efortul trebuie să se îndrepte 
spre trezirea gustului cetăţeanului 
adult pentru autoeducare şi autoins
truire continuă.

Cadrele didactice au o importanţă 
covîrşitoare în viaţa spirituală a sa
tului. Participarea lor, relativ scă
zută, la anumite acţiuni social-obş- 
teşti care nu se răsfrîng direct asu
pra procesului de educare a mase
lor (recensăminte, convocări, comi
sii de împăciuire, acţiuni de înfru
museţare etc.) nu motivează o scă
dere a numărului, calităţii, eficien
tei acţiunilor cultural-educative. Din
tre activităţile desfăşurate de corpul 
didactic de la sate, se constată insă, 
că ponderea cea mai mare o au cele 
cu caracter de educare. Iar în rîn- 
dul acestora educaţia pe plan mu
zical şi literar prepondéreaza în de
trimentul preocupărilor educative de 
ordin plastic, de amplificare a va
lorilor estetice ale artei folclorice. 
Se impune astfel ridicarea ponderii 
activităţilor de lărgire a orizontului 
cultural-stiinţific al populaţiei..

Stimularea continuă a iniţiativei 
creatoare a cadrelor trebuie să ducă 
la sporirea Conţinutului inedit, inte
resant al acţiunilor cultural-edUca- 
tive de masă, pentru antrenarea unei 
participări intense a celor cărora li 
se adresează.

In şcolile săteşti, mai ales în cele 
generale, activitatea cu părinţii so
licită din partea cadrelor didactice 
un volum de timp destul de însem
nat, consumat în acţiuni cu carac
ter de mobilizare şi lămurire, în de
trimentul celor cu valoare educativă 
de adîncime. în participarea cadre
lor didactice la viaţa spirituală a 
satului, nu se remarcă în suficientă 
măsură iniţiativele personale în or
ganizarea unor manifestări cultural- 
artistice izvorîte din realităţile ime
diate. Se impune consultarea şi le
gătura continuă intre cadrele didac
tice din tot cuprinsul judeţului în 
vederea organizării unor schimburi 
de experienţă, a preluării de iniţia
tive şi adaptarea lor la condiţiile 
concrete ale satului, la cerinţele spi
rituale ale locuitorilor.

Ca o condiţie sine qua non a reu
şitei unei acţiuni de culturalizare 
este crearea unui climat cultural, 
trezirea gustului pentru cultură.

Există uneori tendinţe ca în însuşi 
consiliul de conducere al căminului 
cultural să domnească o atmosferă 
de lîncezeală, uneori fiind incluşi 
aici oameni care în afara faptului că 
sínt „de treabă", nu mai au nici o 
calitale. Consiliile de conducere, în 
care obligatoriu sínt incluse şi ca
drele didactice, trebuie alcătuite din 
oameni de cultură, pasionaţi, şi ani

matori ai unor acţiuni, oameni cu 
ambiţii creatoare, care să constituie 
un impuls în activitatea culturală a 
comunei. Responsabilităţile stabilite 
în cadrul consiliului trebuie privite 
cu cea mai mare seriozitate, cu com
petenţa necesară unei astfel de sar
cini. în ultimă instanţă considerăm 
crearea şi dirijarea unor cercuri pe 
specialităţi pe lingă căminele cultu
rale ca acte de probitate profesio
nală, de dragoste şi pasiune pentru 
sectorul de muncă al fiecăruia.

Situaţia reţelei de cadre didactice 
a judeţului nostru poate fi consider 
rată ca bună atît din punct de vedere 
numeric cît şi al pregătirii acestora. 
Cu toate acestea este de neînţeles 
faptul cum în majoritatea, dacă nu 
chiar în toate satele judeţului, exis
tă foarte puţine cercuri pe speciali
tăţi şi, ca singură explicaţie, nu poa
te fi decît tendinţa de delăsare, da 
automulţumire a unora. Evoluţia so
cietăţii şi procesul de civilizaţie ra
pidă la care sintern martori, pericli
tează zestrea de tradiţii existente în 
satele judeţului nostru. Cadrele di
dactice cunosc, desigur, valoarea 
unor asemenea vestigii şi de aceea 
sînt chemate Sntr-o astfel de acţiune 
salutară.
' Despre judeţul nostru se afirmă 

adeseori că este cunoscut şi arhicer- 
cetat şi chiar ar fi ajuns pînă acolo 
încît să nu mai poată oferi nimic 
nou. Afirmaţia este cel puţin în bună 
parte eronată. Deplasările pe teren 
relevă în permanentă aspecte noi ale 
tradiţiilor şi uneori surprize destul 
de plăcute. Culegerea şi valorifica
rea acestui material inedit este o 
obligativitate, o probă de seriozitate 
profesională a fiecărui cadru didac
tic. Ni se par cazuri condamnabile 
acelea cînd înlr-o anumită localitate 
sínt descoperite' pîfr întîmplălbr ves
tigii ale antichităţii, bunăoară, ori 
ale evului mediu şi, în cadrul şcolii 
măcar, nu există un cerc de arheo
logie dată fiind existenţa aici a unui 
cadru didactic absolvent al unei fa
cultăţi de istorie. Exemplele sínt, 
din păcate, nenumărate. Cadrele di
dactice, precum şi toată intelectuali
tatea satului trebuie să privească 
sarcina de a activa voluntar în ca
drul vieţii spirituale a salului drept 
o obligativitate, o datorie de onoare.

Directorul de cămin cultural nu 
este singurul animator al vieţii cul
turale, de concepţie şi realizare a 
unor acţiuni, ci; în primul rînd, el 
trebuie să gîndească şi să organizeze 
manifestările sugerate de cadrele di
dactice, să se posteze în fruntea a- 
ceslora pentru realizarea acelui sus- 
amintit şi mult dorit climat cultural 
în sat.

De o mare importanţă şi de un ne
preţuit folos poate fi sprijinul cadre
lor didactice în cercetarea şi cunoaş
terea necesităţilor spirituale ale sa
tului, primă condiţie pentru atrage
rea sătenilor în munca culturală. In
structajele, cursurile serale de partid, 
învăţămîntul politic, sínt de un real 
folos cadrelor didactice pentru ini
ţierea unor anchete sociologice, în 
baza cărora să poată fi stabilit pro
filul căminului cultural.

Exigenta oamenilor creşte în ra
port direct proporţional cu pătrun
derea mijloacelor de culturalizare: 
radio, televizor etc. Căminul cultural, 
cu sprijinul activului său, trebuie să 
ofere în permanenţă lucruri noi, acel 
mereu altceva, aflat î n , corelaţie di

rectă cu priceperea acestuia (acti
vul) în îmbogăţirea coninuă a con
ţinutului manifestărilor culturale me
nite să umple rezerva de timp liber 
al săteanului.

Depistarea şi promovarea tradiţii
lor folclorice şi etnografice, de ase
menea sarcină a cadrelor didactice, 
constituie o sursă inestimabilă a mă
ririi forţei educative şi a atractivi- 
tăţii căminului cultural, acesta fiind 
nu numai un act de cultură ci şi un 
act de înaltă ţinută patriotică.

în încheiere trebuie făcută obser
vaţia că prin noua' reglementare a 
numirii şi salarizării directorilor de 
cămine s-a creat posibilitatea recru-

(Continuare în pag. a IlI-a)

MIRCEA STANCIU
inspector la Comitetul judeţean 

pentru cultură şi artă
Uzina Independenţa, sectorul II. Şeful de echipă Precup Boaru şi maistrul 
C-tin Drăgoi, consultînd documentaţia tehnică la maşina de format, MEII

Colectivele de muncă sibiene 
răspund chemărilor la 

întrecere prin entuziaste angajamente 
în treprinderea  „Flamura roşie

Colectivele de muncitori, tehnicieni, ingineri de la 
întreprinderea „Flamura roşie" Sibiu a primit cu deo
sebită bucurie chemarea la întrecere a Corfîerinţet 
municipale de partid Bucureşti în vederea întîmpinării 
celei de-a 25-a aniversări a eliberării patriei şi cel 
de-ai X-Iea Congres al P.C.R. cu rezultate deosebite 
in activitatea de producţie. Analizînd inepuizabilele 
resurse interne din cadrul întreprinderii, colectivul s-a 
angajat să realizeze următoarele:

Depăşirea planului producţiei globale şi marfă pla
nificate, pe anul în curs, cu circa două milioane lei. 
Acţiunea a început încă dtn primele zile ale noului 
an.

Prin organizarea ştiinţiiică a producţiei şi a muncii 
se va crea posibilitatea de sporire a productivităţii 
muncii cu 1,2 la sulă faţă de cifra prevăzută şi se va 
realiza un milion lei economii şi beneficii suplimentare. 
Un obiectiv important al întrecerii îl va constitui atît 
realizarea şi depăşirea sarcinilor planului de stat pe 
1969 cît şi ridicarea nivelului calitativ al produselor 
întreprinderii.

.E lectrom ontaj" Sibi
Ir. urma dezbaterii cifrelor de plan pe 1969, colecti

vul de muncitori, ingineri şi tehnicieni de la „Electro- 
montaj" Sibiu, răspunzînd chemării lansate de către 
Conierinţa organizaţiei municipale de partid Bucureşti, 
au găsit încă de la început rezerve de depăşire a sar
cinilor planificate. Angajamentele luate, sub rezerva 
că acestea vor fi amplificate pe baza propunerilor ce 
se vor face în cadrul dezbaterilor pe şantiere, cu
prind:

«  depăşirea planului de producţie construcţii-mon- 
taj cu 500 000 lei; '•  depăşirea sarcinii de creştere a

productivităţii muncii cu 0,5 la sută; scurtarea ter
menelor de execuţie a diferitelor obiective.

U z in a  m e c a n i c ă  S ib iu
Valoriiicînd mai bine baza tehnico-materială, expe

rienţa şi capacitatea creatoare a serviciilor de con
cepţie, colectivul de muncă al uzinei este hotărît să 
acorde o deosebită atenţie sporirii producţiei şi efi
cienţei economice prin creşterea productivităţii muncii, 
reducerea costurilor, folosirea raţională a resurselor 
materiale şi a forţei de muncă, utilizarea deplină a 
capacităţilor de producţie prin intensificarea acţiunii 
de organizare ştiinţifică a producţiei şi a muncii.

Ca răspuns la chemarea la întrecere a conferinţei 
organizaţiei de partid a municipiului Bucureşti, colec
tivul uzinei se angajează să realizeze următoarele:

® depăşirea producţiei marfă cu 1 000 000 lei; ® de
păşirea producţiei marfă vîndută şi încasată cu 
1 000 000 lei; •  economii peste plan la întreaga pro
ducţie marfă de 300 000 lei; e  beneficii peste plan 
300 000 lei; e  economii de metal 30 tone; •  depăşirea 
producţiei la export cu 300,000 lei.

„Firul ro şu “ Tălm aciu
Dezbaterea cifrelor de plan la fabrica „Firul roşu' 

Tălmaciu, a constituit un prilej de revizuire a tuturor 
posibilităţilor de care dispune colectivul întreprinde
rii în realizarea şi depăşirea lor, în cel de-al patrulea 
an al cincinalului.

Propunerile făcute în timpul dezbaterilor, adăugate 
în planul M.T.O. analizat cu această ocazie, a permis 
luarea unor angajamente, ca răspuns la chemarea lan
sată pentru depăşirea sarcinilor anuale, după cum ur
mează:

-• depăşirea producţiei globale cu 2 000 000 lei; 
-® depăşirea producţiei marfă cu 2 000 000 lei; •  eco
nomii la preţul de cost peste sarcina planificată de 
200 000 lei; •  reducerea materialelor din import cu 
4 500 000 lei.

N oută ţ i  ia M uzeul 
tehnicii populare

Patrimoniul Muzeului 
tehnicii populare, în 
curs de organizare în 
Dumbrava Sibiului, a fost 
îmbogăţit, în anul 1968, 
cu Interesante instalaţii 
şl construcţii de tehnică 
populară, dintre care a- 
mintim: gospodăriile-a-
teliere de olari din Săcel 
(Maramureş), Sasca-Ro- 
mână (jud. Garaş-Seve-

rin), uleiniţele din Nă- 
dăştia şi Ohaba (judeţul 
Hunedoara), piua cu bu- 
toni (din jud. Caraş-Se- 
verin), moara cu pivot 
şi pînze din Curcani 
(judeţul Constanţa), ate
lier de luminări din Se
beşul de Jos (jud. Sibiu). 
In cursul acestui an, în 
baza cercetărilor colec
tivului ştiinţific al aces

tei unităţi, din mai multe 
locuri din ţară vor fl 
achiziţionate şi remon
tate alte opt unităţi pen
tru cele patru sectoare 
tematice ale muzeului 
(alimentar, meşteşugă
resc, instalaţii de prelu
crare a textilelor şi 
transporturi).

Festivalul filmului la sate

R e c o r d  d e  s p e c t a t o r i  la  A v r i g
Cu ocazia deschiderii Festivalului 

filmului la sate, eveniment de im
portanţă deosebită pentru viata cul
turală a satelor noastre, la Avrig a 
fost prezentat, în cadru festiv, filmul 
Căderea Imperiului roman, care a 
fost vizionat de un număr record 
pentru comună: 2 140 de spectatori. 
Se preconizează ca în această lună 
să se organizeze, în jurul filmelor

care se vor prezenta pe ecranele 
cinematografului din localitate, acţiu
ni diferenţiate, cu un bogat caracter 
instructiv-educativ (dimineţi de basm, 
concursuri „Cine ştie răspunde", ex
puneri interesante privind viata şi 
activitatea celor mai reprezentativi 
realiz-tori şi creatori ai filmelor ce 
vor rula).

M o d e l e  n o i  d e  t a c î m u r i
Incepînd cu prima zi de lucru a 

anului 1969, Fabrica de cuţite din 
Ocna Sibiului a lansat în fabricaţie 
modele noi de tacîmuri din otel 
inoxidabil, uşoare şi elegante. Noile 
modele şi garnituri de tacîmuri, 
omologate la sfîrşitul anului trecut, 
sínt solicitate de către beneficia

rii din tară şi de către cei externi.
Au intrat de asemenea în fabri

caţie diferite tipuri de cutite pentru 
magazinele alimentare şi măcelării, 
cutite pentru pîine şi zarzavaturi, 
linguri şi polonice necesare în inven
tarul fiecărei gospodine.

Noi recorduri judeţene la patinaj viteză
Pe pista de viteză Avîntul din Miercurea Ciuc a avut loc duminică, 

5 ianuarie 1969, un concurs de patinaj viteză organizat de tabăra spor
tivă republicană a pionierilor şi şcolarilor. S-au prezentat la start peste 
70 concurenţi, printre care şi 25 de patinatori ai tinerei secţii de patinaj 
viteză Aripile viitorului — Sibiu.

Unii patinatori sibieni au avut comportări meritorii. Astfel, Alexe Ion 
a modificat recordul judeţean la 300 m (cat. 11—12 ani) la 39"8 (fostul 
record judeţean era deţinut de Roşea cu 43"5); Marton Gheorghe a do- 
borît ambele recorduri judeţene la cat. 15—16 ani. Noile recorduri sínt: 
100 m — 56''9, iar la 1 000 m — 2'08"8. De asemenea, fostul record ju
deţean la 1 000 m deţinut de Moater Aurel a fost doborît şi de Ciobanu 
Adrian, care a realizat 2'09''3 (vechiul record era de 2T1").

In aceste zile, pe aceeaşi pistă de viteză de la Miercurea Ciuc, pati
natorii sibieni participă la concursul republican al speranţelor dotat cu 
„Cupa cutezătorii".

Prof. PETRE TIVADARU

La „ELASTIC"

Produse noi de înaltă tehnicitate
Muncind cu elan în tot timpul, co

lectivul uzinei „Elastic" a îndeplinit 
înainte de termen sarcinile de plan 
pe 1968. De asemenea am reuşit să 
livrăm , tuturor întreprinderilor din 
tară şi în acelaşi timp şi la export, 
arcuri, al căror volum fată de 1967 
a fost cu 26 la sută mai marp. Acest 
adevărat examen la care a fost su
pus colectivul în anul trecut, a fost 
trecut cu bine, iar calificativul ob
ţinut în cartea de note „neoficială" 
a constructorilor de maşini, reprezin
tă recompensa strădaniilor noastre)

O realizare cu care am păşit în 
acest început de an, o reprezintă bi
lanţul produselor de înaltă tehnici
tate a căror asimilare în ' fabricaţie 
poartă pecetea anului 1968. In rea
lizarea acestor produse colectivul 
nostru şi-a dovedit, de fapt, matu
ritatea.

Din acest bilanţ, voi spicui ctteva 
produse mai semnificative, care ilus
trează înalta lor tehnicitate. Arcu
rile necesare autoturismului „Dacia" 
1100, sínt realizate de colectivul

Deficienţe care trebuie înlăturate
Forma cea mai răspîndită de pro

pagare a cunoştinţelor agricole în 
masa lucrătorilor din agricultură, in- 
văţămîntul agrozootehnic de masă

Ea recepţia calitativă a materiilor prime în laboratorul central de analize de Ia IPROFIL „Republica* din Sibiu, 
laboranta Elir.abeta Crăciun efectuează, cu ajutorul unor instalaţii speciale, distilarea diluantului folosit în pro

cesul de finisare a  mobilei şi a creioanelor

cu o durată de trei ani se bucură 
de o atenţie deosebită din partea 
statului nostru. Organizate în toate 
unităţile agricole socialiste, cercu
rile de cultura plantelor, de creşte
re a animalelor, de viticultură sau 
pomicultură cunosc larga participa
re a cooperatorilor dornici să-şi îm
bogăţească cunoştinţele ştiinţifice în 
domeniul lor de activitate.

In judeţul nostru deschiderea 
cursurilor s-a făcut, in toate unită
ţile cu întîrziere. Prelungirea exce
sivă a campaniei de recoltări şi în- 
sămîntări de toamnă a „dereglat" 
startul şi planificările obişnuite, a 
întîrziat crearea condiţiilor optime 
pentru începerea învătămîntului a- 
grozootehnic. In aceste condiţii ar 
fi fost normal ca desfăşurarea cursu
rilor să fie ireproşabilă, pentru a se 
contracara efectele întîrzierii obiec
tive.

Pentru cooperatorii din Micăsasa 
de pildă, au fost organizate două 
cercuri de aprofundare a cunoştin
ţelor agrozootehnice: unul pentru 
absolvenţii cercului de cultura plan
telor de cîmp şi altul — pentru ab
solvenţii cercului de creştere a ani
malelor.

Lectorul cercului de aprofundare 
a cunoştinţelor în cultura plantelor, 
inginerul loan Bujgoi, ne relata că 
Ia acest curs lecţiile au început în 
13 XII 1968, Au fost tinuto, pînă 
în ziua raidului nostru, două lecţii 
La ultima, din cei 20 de cursanţi 
înscrişi, au participat 16, printre ca- 

toar Nan. Mihai Nicolae, Ilie Pa
pară, Ştefan Bouaru, Iosif Moldo
van şi alţii. Sala în care s-a tinut 
lecţia — Ia sediul C.A.P. — a fost 
bine Încălzită. Lectorul s-a prezentat 
bine pregătit, â  ţinut o expunere

atractivă şi instructivă pe tema ce
rinţelor culturii sfeclei de zahăr fa
tă de condiţiile de climă şi sol. Lec
ţia a fost punctată de exemple con
crete, de realizări ale cooperatorilor 
din Micăsasa, cunoscute acestora.

Dar, vorbind de învătămîntul a- 
grozootehnic, nu peste tot lucrurile 
stau Ia fel.

înarmaţi cu graficul desfăşurării 
învătămîntului agrozootehnic în toa
te cooperativele agricole, facem un 
scurt popas la C.A.P. Şeica Mică. 
Deşi e „zi de învătămînt", la ora 
înscrisă în grafic poarta sediului 
cooperativei agricole, locul unde tre
buie să se tină lecţia, ne întîmpină 
cu un lacăt cît toate zilele. Cu greu 
dăm de preşedintele unităţii, Peter 
Hermann!

— Parcă aveţi azi învătămînt a- 
grozootehnic, nu? ne adresăm lui nu 
atît pentru a ne informa asupra a- 
cestei probleme, cît pentru a afla 
cum şi unde se va tine lecţia.

— Aşa-i. Dar tovarăşu' inginer e 
plecat acasă, la Dumbrăveni. Ne-am 
sfătuit cu el să ţinem lecţia de azi 
— sîmbătă. Ce să facem, asta-i si
tuaţia..,

Şi aici preşedintele a spus-o bine: 
asta-i situaţia! însă o situaţie care 
nu prea-i onorează pe cei din Şeica 
Mică.

Conform graficului amintit,' în fie
care marţi, la ora 14, la C.A.P. 
Eratei, lectorii ingineri Neculce So- 
biesky şi Grigore Lungu expun lec
ţii în cadrul cercurilor pe care le 
condur. Ajungem la Bratei la ora 
14,30. La sediul cooperativei agri
cole — numai paznicul.

— Tovarăşul inginer n-a fost pe- 
aici? îl întrebăm pe acesta.

— Astăzi? Se, n-are de lucru?]

— Dar tovarăşul preşedinte?
— Pe el parcă l-aş fi zărit...
Şi îl zărim şi noi pe loan Mija, 

preşedintele de la C.A.P. Bratei. Ve
nea de sub bolţile unei pivniţe.

— Nu ţineţi azi învătămîntul agro
zootehnic, tovarăşe preşedinte?

— Ce învătămînt? De asta ne ar
de nouă acum?

— Tovarăşul inginer Lungu a fost 
pe aici azi?

— Nu l-am văzut. Azi cred că e 
la Sibiu...

Şi, după cite ştiam noi, lecţia tre
buia să se fi ţinut la Bratei...

Raidul întreprins a arătat că în 
unele cooperative agricole învătă
mîntul agrozootehnic este tratat cu 
multă superficialitate, iar formalis
mul este pe cale să sufoce această 
formă de propagare a cunoştinţelor 
agricole în rîndul maselor de lucră
tori din agricultură. Această impre
sie este întărită şi de faptul că mul
te cooperative agricole, figurează 
în situaţiile Direcţiei agricole jude
ţene ca... locuri unde „nu se în- 
tîmplă nimic": aici -nu este orga
nizat învătămîntul agrozootehnic. Ba 
mai mult, inginerul loan Ordeanu, de 
la C.A.P. Tălmaciu, spunea senin că 
„în cooperativa noastră nu mai este 
nevoie de învătămînt agrozooteh
nic".

Considerăm că Direcţia agricolă 
judeteapă trebuie să ia urgent mă
suri eficiente pentru redresarea si
tuaţiei învătămîntului agrozootehnic 
în cooperativele agricole de produc
ţie, iar lectorii trebuie să mediteze 
mai mult asupra complexităţii sar
cinilor care le-au fost încredinţate 
şi asupra responsabilităţii sociale a
muncii lor.

BH, GRĂDINAREI

uzinei noastre. Fabricarea arcurilor 
de la tractorul U. 400 care şi-a făcut 
apariţia pe banda de montaj a uzi
nei braşovene aparţin de asejnenea 
harnicului nostru colectiv.

In programul de lucru remarcăm 
şi arcurile pentru locomotiva elec
trică de 6 500 C P, care se produce 
la uzina „Electroputere" Craiova.

Inerente oricăror asimilări de pro
duse cu o tehnicitate ridicată, greu
tăţile au fost şi ele prezente. Astfel 
la realizarea arcului pantografului lo
comotivei electrice, era necesară ob
ţinerea unei forte de pretensionare 
de 2,5 ori mai mare decît cea care se 
obţinea prin tehnologia noastră de 
fabricaţie. In această situaţie se pu
tea da un singur diagnostic: impor
tarea arcului. Cazul în sine nu era 
singular. Astfel de arcuri de trac
ţiune cu forţă de pretensionare ma
jorată, au mai apărut, însă de fie
care dată au fost importate.

Necesitatea studierii şi găsirii unui 
procedeu de fabricaţie al acestor 
arcuri, se impunea deci cu acuitate.

Colectivul serviciului construrtor- 
şef, a preluat cu mult curaj sarcina 
de cercetare. Rezultatul? Astăzi, arcu
rile se produc de colectivul uzinei 
prin procedeul de înfăşurare şi tor
sionare simultană a sîrmei. Prin a- 
cest procedeu, în afară de arcul pon- 
tografului locomotivei electrice, s-au 
mai fabricat diverse arcuri pentru 
maşinile de canetat, produse de uzina 
„Balanţa" Sibiu, precum şi arcuri 
pentru export.

O altă problemă căreia colectivul 
nostru i-a acordat o atenţie specială, 
a fost pregătirea condiţiilor de rea
lizare a sarcinilor de plan ale nou
lui an, în condiţii optime. Fată de 
anul 1968, sarcinile de plan pe 1969 
vor spori cu 16,8 la sută, ponderea 
cea mai mare afectînd secţia de 
arcuri lamelare. în cadrul acestei 
secţii se impunea luarea unor mă
suri majore, care să asigure creşte
rea capacităţilor de producţie, la ni
velul noilor cifre de plan.

Soluţia de rezolvare, care de alt
fel are vechi state de servicii în 
uzina noastră, a fost autoutilarea. 
Prin autoutilare, au fost executate 
spre sfîrşitul anului trecut toate uti
lajele necesare creşterii capacităţi
lor de producţie a secţiei de arcuri 
lamelare. Dintre ele menţionez două 
agregate de încălzire prin inducţie 
a foilor de arcuri, două cuptoare cu 
grinzi păşitoare de încălzire a foilor 
de arcuri în vederea călirii, două 
băi de revenire cu săruri şi baia de 
spălare aferentă, o nouă linie de 
montaj arcuri lame etc.

O notă în plus: noile utilaje rea
lizate includ în construcţia lor mo
dernizarea celor executate anterior, 
avînd indici tehnico-economici su
periori.

In esenţă, semnificaţia începutului 
de an '69, exprimă de fapt trecerea 
pe o treaptă superioară a fabrica
ţiei de arcuri în uzina „Elastic".

Ing. GHEORGHE ARDELEAN 
constructor şef ţş lűüna .Elastic" 

iSWÎn
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Pe marginea unei analize
Analiza secţiei de fotbal C.S.M. Si

biu, acum, între turul şi returul 
campionatului, s-a înscris, cum era 
şi firesc, pe linia preocupărilor de 
îmbunătăţire a activităţii sportive, 
scotînd la iveală acele aspecte po
zitive — puţine, ce-i drept — care 
se cer dezvoltate, dar mai cu sea
mă minusurile, acele aspecte nega
tive care dăunează fotbalului îndeo
sebi şi, în general, sportului.

O carenţă ce a ieşit pregnant în 
evidentă (ca de altfel mai în toate 
şedinţele anterioare) a fost acum că 
echipa de fotbal C.S.M. Sibiu nu a 
reuşit să aducă nici măcar un sin
gur punct din partidele susţinute în 
deplasare în turul actualului cam
pionat. Aceasta cu toate că, de 'bi
ne, de rău, a marcat goluri în me
ciuri cu unele echipe puternice, ca
re  aspiră la titlul de campioană a 
seriei (Olimpia Oradea, C.F.R. Cluj). 
Cauza acestor carenţe mai vechi a 
arătat-o chiar tovarăşul Nicolae 
Gheorghiu, secretarul secţiei, în re
feratul prezentat: Echipa noastră nu 
este pregătită pentru 90 minute de 
joc. Joacă bine 45 minute, apoi ca
de. De fapt acest lucru s-a întîmplat 
şi acasă, în special în partidele cu 
Medicina-Cluj, Chimia-Rm. Vîlcea 
cînd cu greu am reuşit să ieşim 
victorioşi...“

Au mai fost scoase în evidenţă şi 
alte deficiente ale echipei: lipsa de 
coordonare şi finalizare a acţiunilor 
de atac: imprecizia în trasul pe 
poarta; lipsa de clarviziune în joc; 
replierea greoaie a apărării; greşi- 
rea unor procedee tehnice chiar ele
mentare (Mihai, Mutiu, Laufceag). 
Toate acestea şi altele desigur s-au 
datorat neseriozităţii cu care au fost 
privite şedinţele de antrenament. 
Unii jucători (Muţiu, Schwartz, Za- 
haria, Rătscher) au venit de multe 
ori cu argumente nejustificate fată 
de indicaţiile antrenorilor. Alţii (Chi- 
ran, Unguroiu, Laufceag) au privit 
procesul de instruire cu uşurinţă 
sau au dus o viată nesportivă, abu- 
zind de băutură (Mutiu, Chiran, Lá
zár, Mihai, Flichiş (?!).

Deci în această şedinţă de anali

ză existau numeroase puncte de ple
care spre o elucidare concretă a 
celei mai importante probleme, spre 
înlăturarea cauzelor care au făcut 
ca echipa să nu aducă puncte din 
deplasare. Toate acestea se cereau 
lămurite de cei în cauză. Dar 
la cuvînt n-au binevoit să se în
scrie decît doi jucători: Rătscher şi 
Coman (de fapt cei mai vechi din 
echipă). Oare, doar aceşti jucători 
aveau de spus ceva pentru bunul 
mers al echipei? Pe unii dintre spor
tivi, deşi au fost citaţi, nu i-a atins 
cu nimic critica obiectivă, princi
pială ce li s-a făcut, îndoindu-ne 
deci că şi-au însuşit-o.

Spre regretul tuturor şi cei doi ju
cători participanţi la cuvînt în loc 
să se refere la problemele amintite 
mai sus, să vină cu sugestii pentru 
înlăturarea cauzelor care le-au ge
nerat, au făcut o polemică, o discu
ţie contradictorie. Au arătat tuturor 
că unul cu celălalt au de împărţit 
nu ştim ce între ei. Şi spre regretul

nostru am constatat că există „o fi
sură" în echipă, că aceşti jucători 
se ceartă aproape la fiecare meci 
sau antrenament, ajungînd pînă şi la 
folosirea de epitete injurioase. A- 
ceastă fisură, care în loc să dispa
ră ea se lărgeşte, creînd unele- ta
bere ce nu au nimic cotnun cu spi
ritul de echipă şi cu sportul; este 
de multă vreme cunoscută de con
ducerea secţiei şi de cei doi antre
nori, însă nu s-au luat măsurile ca
tegorice care să o lichideze.

în clivîntul său antrenorul losif 
Ghilind arăta, printre altele, că lo
tul echipei nu se poate încadra ‘ în- 
tr-un joc bun, că aceasta ar fi va
loarea reală a echipei şi pînă nu 
se aduc jucători din afara oraşului 
randamentul echipei nu poate fi mai 
bun.

Corespondenţă . . . corespondenţă . 

Către

întreprinderea comunală Sibiu
Stimate tovarăşe 
director,

O să ziceţi că nu vă interesează 
ne s-a mai născut şi cine a murit, 
rr să ştiti că noi tot v-o spunem 
3ntru că doar-doar vi se-nmoaie şi 
umneavoastră inima şi-o să ne aju
ţi-
Ştiti, tovarăşe director, noi n-am 
■ut să facem gălăgie mare, să mai 
idă cine ştie ce organe de minu- 
;a asta a noastră cu florile, aşa că 
j trimitem un plic strict confiden- 
al. Ba mai mult, le-am trimis tova- 
îşilor de la ziar o scrisoare în ca- 
‘-i rugăm să nu vă mai tot critice 
intru florăria aceea de pe str. Ni- 
ilae Bălcescu, pentru că, mă rog 
umos, ce să facem noi cu atîtea 
ori? Sínt vara pe cîmp destule . . .  
Acum, că totuşi a venit vorba, ce
reţi de gînd cu florăria? Că de-un 
î de cînd o tot ţineţi închisă pen- 
u reparaţii, parcă i s-o fi făcut 
:emea . . .  Ce ne facem că, uite, e 
are necaz la noi în familie pentru 
.eminentul din casa fratelui nos- 
u. I-a născut nevasta un copil şi 
oia omul să-i ducă flori la materni- 
te, că de, aşa se cade la treburi 
n astea.De unde flori tovarăşe di- 
îctor? De unde, că de la „Codlea" 
:-au cumpărat alţii care stau mai în 
întru, iar noi . ..
Zău, fără glumă, dar cît o mai lun- 

iti aşa? Nepotul nostru, de care vă 
orbeam, o ţine una că el nu accep- 
Í intrarea în casa familiei fără 
ori! Şi ăsta se tine de cuvînt, to- 
arăşe director, că l-am văzut noi 
um e de arţăgos . . .
Aşa că, în speranţa că scrisoarea 

-a făcut plăcere şi aţi apreciat bu- 
ele noastre intenţii, rămînem ai 
umneavoastră fideli vecini de 
tradă.

P. S. Redacţia roagă direcţiunea 
C.S. să-i transmită celălalt plic, 
ară menţiunea strict-confidenţial, 
are, dintr-o întîmplare, n-a ajuns la 
toi . . .

Pt. conf. cu scrisoarea care tre
buia să ajungă . . .  strict-confi-

denţial, tovarăşului director Di- 
mitrie Öuta, dar a luat calea 
spre ziar . . .

V. MARIAN

Pe bună dreptate tovarăşul loan 
Munteanu, preşedintele secţiei, ară
ta: „Antrenorul cere jucători bunii 
aduşi din afară, însă cu acest lu
cru nu sîntem de acord. Aceşti ju
cători se găsesc pe plan local, în 
judeţul nostru şi chiar în oraş. An
trenorii s-au obişnuit să spună că 
nu ar fi asemenea elemente. Este ne
cesar să cităm pe Schwarlz şi-M i
hai — ajunşi acum jucători de bază, 
pe Dinu şi Militaru, tineri care pot 
fi promovaţi. Realitatea este însă 
alta. Antrenorii nu şi-au făcut o 
preocupare din promovarea elemen
telor tinere. Desigur este mult mai 
uşor să lucrezi cu jucători formaţi".

In această şedinţă de analiză s-a 
tras concluzia că echipa „în gene
ral" a avut o comportare bună. A- 
ceasta pe considerentul locului 5 
ocupat în clasament, cu cele 16 
puncte. Noi însă nu putem fi de 
acord. Considerăm că atît locul cît 
şi punctele acumulate se datoresc 
programului din tur (celor opt jocuri 
susţinute pe teren propriu). Or da
că echipa se va comporta şi în re
tur tot aşa (ceea ce ne îndoim, a- 
vînd „acasă" jocuri cu formaţii pu
ternice), va realiza doar 14 puncte, 
ceea ce în final o va situa pe la 
mijlocul clasamentului.

Pentru redresarea echipei, pentru 
îmbunătăţirea jocului ei, pentru ofe
rirea unor spectacole de calitate, in
diferent de locul de disputare a par
tidelor, este necesar a se lua unele 
măsuri care nu şuieră amintiri. Prin
tre altele, completarea lotului cu e- 
lemente tinere de pe plan judeţean, 
capabile, care să vină cu suliul nou,' 
atît de necesar echipei. (Doar cu cei 
doi atacanţi — Creţu şi Dinu — 
cooptaţi în lot este mult prea puţin 
fată de necesităţi). Prin întregirea 
lotului se poate stimula dorinţa fie
cărui component de a-şi găsi locul 
în echipă şi interesul la pregătire 
va deveni major.

Pregătirile au început în această 
săptămînă. De acum trebuie în- 
tronaţă acea disciplină care să con
ducă la seriozitate, la un înalt spirit 
de răspundere a fiecărui jucător şi, 
în ansamblu, la o echipă închegată,' 
care să furnizeze jocuri de calitate, 
aşa cum le pretind iubitorii fotba
lului sibian.

Este neîndoios, că printr-o mun
că conjugată a conducerii clubului, 
a secţiei, a antrenorilor, dar mai cu 
seamă a jucătorilor, echipa C.S.M.S. 
va trebui să ajungă o demnă repre
zentantă a fotbalului din oraşul nos
tru şi, de ce n-am pretinde-o, for
maţia care la finele actualului cam
pionat să se afle în fruntea clasa
mentului seriei.

ILIÉ IONESCU
GH. SASU

Croitorul cel mare de tragedii V | Ţ  PO M E T A M
Mă pomenesc aşa, pe nepusă 

masă, cu un individ. Şi-ncepe sâ- 
nşire verzi şi uscate. Că el este 
Ctoilorul cel mare de tragedii. 
Că poate vindeca asteniile şi ne
vrozele. Apoi, schimbind tonul, 
mă ia mai prieteneşte, arătîndu-se 
dispus să mă tămăduiască de ne
vroză. In ce (el, îl priveşte.

Asta s-a întimplat cu ceva 
timp în urmă. Dar, s-o luăm de 
la capăt. Croitorul bate de trei 
ori din palme şi apare o farfurie 
zburătoare. Mă pofteşte in ea. 
Ne oprim exact 
în fata Teatrului 
de stat din Sibiu.
Acolo, vacarm.
Nu ne vede în
să nimeni, căci
ghidul meu se făcuse şi mă fă
cuse şi pe mine invizibil. Croi
torul ăsta le ştie pe toate. începe, 
deci, să-mi dea lămuriri. Se plea
că în turneu, dar el, Croitorul, 
ştie că spectacolul va începe nu 
la ora 20, ci mai tîrziu cu două 
ore, căci aşa-zisul autobuz are să 
rămînă în pană. Şi mi-a mai po
vestit, între timp, cum altă dată, 
cînd plecaseră cu „Nevasta altuia", 
aceiaşi actori au fost nevoiţi să 
amîne spectacolul, din motivul de 
mai sus.

Să revenim. In faţa teatrului, 
deci. Artiştii sínt agitaţi. N-au 
locuri în autobuz. O parte din 
scaune fuseseră demontate, cînd 
a plecat Teatrul de păpuşi în tur
neu. Şi aşa au rămas. Şi cum „te
roarea de autobuz", după cum îi 
zicea un mucalit, se împotriveşte 
să pornească, este adus micro
buzul, care este, într-adevăr, mi
cro. începe selecţia. Doi merg, 
unu rămine. Doi urcă, unul tre
buie să plece acasă. Aşa e piesa. 
Adică situaţia. Nu sínt locuri. Şi 
aşa cei care pleacă stau ca sar
delele. Cu aceeaşi ocazie, cineva 
operează textul. Croitorul meu 
mă trage de mînă şi chicoteşte 
în barbă. Parcă s-ar pregăti de o 
farsă.

Şi i-am însoţit pe artişti tot 
drumul pînă la Sighişoara. Apoi, 
pînă să înceapă spectacolul, am 
dat o raită cu farfuria prin oraş. 
Ne-am oprit şi la un restaurant. 
Ne atrăsese atenţia o discuţie.

— Măi, fraţilor, să mergem Ia 
te a tru ! Au venit iar actorii cu 
tragedia aia veselă. Că eu am 
mai văzut-o. Vă spun că te pră
pădeşti de rîs. •

în sfîrşit, a bătut gongul. Se 
joacă „Ştefan Vodă cel Tînăr", de 
losif Vulcan. La un moment dat, 
aud rîsele în sală. Mă înfurii. Se 
prezenta doar o tragedie, Scena 
care se joacă, însă, mă face şi 
pe mine să rîd.

Croitorul scoate de sub mantie 
un ceas mare, cu inscripţia Cro
nos. II dă înapoi. Ceva uluitor, 
în  faţa mea, aceiaşi actori jucînd 
aceeaşi piesă, pe alte scene, la 
Agnita, Făgăraş. Mă lămureşte: 
Şi-aici au fost tot în turneu. Ur
măresc cînd o scenă, cînd aUa. 
Şi rîd, şi rîd. Scot aparatul de

fotografiat să imortalizez imagi
nile, care sínt de-a dreptul fas
cinante. Buna dispoziţie a elec- 
:rizat sala. Sufleorul, care nu este 
de profesie, ci . . .  de ocazie, în
curcă textul. Textul pe care unii 
dintre actori nu-1 cunosc. Şi se 
creează situaţii penibile, de un 
haz tragic.

Se schimbă sufleorul. Este în
locuit cu sonorizatorul şi cu re
gizorul tehnic. Acum îmi dau 
seama de ce rîsese Croitorul în 
faţa teatrului, cînd se tăiase din 

text. Lipseau din 
personaje. Parte 
din replici erau
aruncate în vînt.
căci unii dintre 
ac to ri. . .  nu în

căpuseră în microbuz. Magda, 
doamna tării, îşi drege glasul şi 
începe: „Boieri, ostaşi şi gloate!". 
Pauză, însă. Nici tu boier, nici
tu ostaş, nici tu gloată. De unde? 
Fuseseră cite doi-trei din fiecare, 
dar rămăseseră şi aceia la Sibiu. 
Spectatorii se uită unul la altul. 
Care dintre ei sínt unii şi care 
ceilalţi? Dar motive pentru cas
cade de rîs mai sínt. Mitropoli
tul. Unde e mitropolitul, care tre
buia să fie în scenă? Croitorul 
face semn cu mina şi-l văd pe 
acesta în culise. Este exasperat. 
Şi se jură pe barba lui, care îi 
lipseşte, că are să dea 500 de 
acatiste. N-are costum. A fost 
uitat la Sibiu. Şi a venit pînă 
aici degeaba, ocupînd, în timpul 
acesta, locul altui actor.

în fata unei astfel de situaţii, 
Ştefan Vodă cel Tînăr ridică din 
umeri. N-are nici o putere. Ba 
dimpotrivă, motive de supărare. 
Mai întîi că se mînie pe Arbore, 
căruia îi aruncă în fată: „De-acum 
nu-mi ieşti n im ica! Jos sab ia! 
A rga ţi! Veniţi şi-l prindeţi iute 
ş-apoi îl aruncaţi în temniţă!" 
Dar nu vine nimeni. Cei chemaţi 
erau la Sibiu. Vă daţi seama. A- 
tunci, Vodă, neavînd soldaţi, îl 
pofteşte pe Arbore afară. Şi A r
bore este nevoit să fie om de în
ţeles şi să meargă singur la în
chisoare (Partea I, scena a XlI-a).

Dar scenele cu umor nu s-au 
terminat. Acum vine rîndul lui 
Şerpe. Cine este dumnealui? Un 
tip foarte simpatic. în scena a 
V-a din partea a Il-a a piesei, el 
trebuie să fie ucis de soldaţi, 
boieri şi mitropolit. Dar dacă a- 
ceştia nu sínt? Şerpe se dovedeş
te rezonabil, iese singur, se duce 
în culise şi . . .  se omoară. Şi în 
felul acesta rămîne totuşi băiat 
de treabă.

Şi uite aşa, din vorbă în vorbă, 
o dădură din tragedie pe comedie. 
Văzînd că genul ăsta de specta
col îmi prieşte, l-am rugat pe 
Croitorul cel mare de tragedii să 
mă mai ia în turneu. Mi-a pro
mis în mod solemn să mă tină la 
curent cu toate turneele şi să le 
dea şi celor de la teatru nişte 
sfaturi. Nu l-am întrebat ce fel 
de sfaluri.

MARIN NIŢA

Bilanţ: ro d n ic
Cele zece întreprinderi agricole 

de stat din judeţul nostru şi-au 
încheiat aclivitatea pe anul trecut 
cu realizări deosebit de bune. Pro
ducţiile medii planificate au fost 
depăşite la toate plantele de cultură. 
Aşa, de exemplu, la grîu s-a reali
zat, pe suprafaţa totală de 6994 ha, 
o producţie de 2 753 kg, cu cca. 330 
kg Ia fiecare hectar mai mult decît 
s-a prevăzut, obţinîndu-se o produc
ţie totală suplimentară de peste 
2 300 tone. La cartofi, producţia me
die realizată a' ajuns la 14 394 kg 
Ja hectar, cu aproape 700 kg mai 
mult de pe fiecare din cele 1 700 ha

TIMPUL
Soarele răsare la 7 h şi 51 m şl 

apune la 16 h şi 54 m. Vreme ge
roasă cu cerul variabil mai mult 
senin noaptea. Temperatura minimă 
va fi cuprinsă între minus 22 şi mi
nus 18 grade, iar cea maximă va 
oscila între minus 8 şi minus 4 
grade. Dimineaţa ceată locală.

BAZNA BÄI: Week end cu Anna
(orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI; între noi (orele 
17,00 şi 19,00).

limbii noastre. •  Lingvişti şi filo
logi români: Emil Petrovici; 14,10 
— Emisiune pentru şcolari: „Fram, 
ursul polar" de Cezar Petrescu;

CINEMA
SIBIU: PACEA: Expiesul col. Von 

Ryan (orele 8,45; 11,00; 13,30; 16,00; 
18,30; 21,00); ARTA: Tandreţe (ore
le 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30;
20.30) ; TINERETULUI: înţeleptul
de pe muntele blestemat (orele 
10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30;
20.30) .

MEDIAŞ: PROGRESUL: Judoka,
agent secret (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
16,30; 19,00; 21,15); TINERETULUI: 
Totul pentru rîs (orele 10,00; 16,30; 
18,30; 20,30); UNIREA: Ultimul vo
ievod (orele 10,00; 16,00; 18,00; şi 
20,00).

CISNADIE: POPULAR: Winnetou 
seria a III-a (orele 11,00; 14,00; 16,00;
18.00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Roala vieţii (ore
le 10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Domnişoarele din Rochefort (orele
17.00 şi 19,00).

COPŞA MICĂ: POPULAR: O lume 
nebună, nebună, nebună, seriile I şi
II (orele 17,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Cu toată viteza înainte (orele 18,00 
şi 20,00).

cultivate. Fată de 2 623 kg porumb 
boabe la hectar producţie medie pla
nificată, întreprinderile agricole de 
stat au realizat 3 358 kg livrînd o 
producţie suplimentară de peste 
2 940 tone. Producţia totală de fruc
te planificată a fost depăşită cu 
2 699 tone.

Depăşirea producţiilor planificate 
a creat condiţii pentru realizarea u- 
nui beneficiu total de 16 665 000 lei, 
fată de prevederea de 9 129 000 lei.

Rezultate deosebit de valoroase 
au obtinut în anul trecut lucrătorii 
din I.A.S. Apoldu de Sus, Dumbră
veni, Axente Sever, Mediaş şi Sibiu.

13,50; 16,00; 16,25; 19,05; 20,00; 23,07; 
0,02—1,00 (programul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 6,05; 
8,30; 11,25; 12,00; 13,20; 15,05; 16,10; 
19,00; 19,50; 20,40; 21,25; 22,45; 0,05 
—5,00 (programul I); 7,37; 9,30; 14,35; 
17,10; 18,25; 19,55; 22,40; 23,40 (pro
gramul II).

Muzică populară: 5,05; 10,30; 12,30; 
18,05; 19,30; 22,20 (programul I);
7,00; 8,25; 14,10; 16,15 (programul
II).

Cadru din filmul Ultimul voievod care rulează la cinematograful „Uni
rea" din Mediaş

RADIO
«SSFWCTSSh

Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 
6,30; 9,00; 11,00; 13,00; 15,00; 20,00; 
24,00; ljOO; 2,00 şi 4,00 (progra
mul 1};~ 7,30; 10,00; 12,00; 14,00)
18,00; 19,00; 23,00; 0,55 (programul 
II).

Radiojurnale: 7,00; 8,00; 16,00;
18,30; 22,00 (programul 1); 17,00
(programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Moment 
poetic. Versuri de Al. Raicu; 9,30 — 
Odă limbii române •  Comori ale

15,15 — Biblioteca de literatură ro
mână. Versuri de Aurel Rău; 21,05
— Oameni de seamă. Hans Christian 
Andersen; 22,40 — Moment poetic. 
Flori alese din cîntecele poporului 
(programul I); 10,30 — File de le
gendă: „Fîntîna fără moarte"; 18,05
— Capodopere ale literaturii. „Enig
ma Otiliei“ de George Călinescu 
(programul II).

Teatru radiofonic: 20,15 — Teatru 
serial: Ursita după B. P. Haşdeu 
(programul I);

Muzică simfonică: 14,30; 17,00;
17,30; 20,05; 23,15; 23,45 (programul 
I); 8,35; 10,05; 10,55; 12,15; 13,15;

TELEVIZIUNE
11.00 Limba germană.

Lecţia 37 (reluare).
11.30 TV pentru specialişti.
12.00 TV pentru specialişti. 

Medicina.
12.30 închiderea emisiunii de dimi

neaţă.
17.30 Telex TV.
17,35 Pentru elevi: Consultaţii la fi

zică (clasa a XlI-a).
18,05 Limba rusă. Lecţia 39.
18.30 Studioul pionierilor: „Iarna pe 

uliţă".
19.00 Telejurnalul de seară.
19.30 Buletin meteorologic.

Medicul vă sfătuieşte.
20.00 Roman foileton: „Forsyte 

Saga".
20.50 Minte sănătoasă... corp 

sănătos.
21.50 La zi. Dinamica social- 

culturală.
22,20 Seară de romanţe.
22,40 Lira — „De dragoste".
22,55 Telejurnalul de noapte.
23,10 închiderea emisiunii.

MUZEE
Muzeul Brukenthal, Muzeul muni

cipal Mediaş şi Muzeul orăşenesc 
Agnita. Program de vizitare: orele 
11—17.
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Fondurile bugetare * 
judicios gospodărite

An de an planurile noastre trese, 
an de an avem de făcut faţă unor 
sarcini sporite. Bugetul reprezintă, 
din acest punct de vedere, chinte
senţa acestor planuri pentru că prin 
cifrele pe care le cuprinde poate fi 
evaluată creşterea, pot fi vizibile 
materializările în noi obiective, în 
noi eforturi, toate îndreptate spre 
satisfacerea dezideratului central al 
politicii partidului şi statului nostru: 
bunăstarea oamenilor muncii, satis
facerea mai bună a nevoilor lor ma
teriale şi culturale.

Ne-am adresat unor tovarăşi care 
răspund de diverse sectoare econo
mice şi social-culturale, la nivelul 
judeţului sau ale celor două muni
cipii, cu rugămintea de a ne arăta 
cîteva dintre măsurile care vor tre
bui să ducă la o bună gospodărire a 
fondurilor alocate prin buget în anul 
1969, la o judicioasă gospodărire a 
lor în vederea îndeplinirii obiecti
velor propuse.

Tovarăşul Traian Petru, vicepreşe
dinte al Consiliului popular jude
ţean provizoriu:

„Judeţul Sibiu se situează printre 
judeţele care îşi acoperă cheltuie
lile din venituri proprii, ba mai mult, 
varsă în  bugetul republican un ex
cedent de peste 14 milioane lei.

Suma veniturilor este de 427 634 
mii lei iar a cheltuielilor de 412 641 
mii lei.

Veniturile provin de la unităţile 
locale, peste 80 la sută realizîndu-se 
în sectorul socialist.

Am luat toate măsurile ca între
prinderile locale să realizeze cifrele 
planificate. E necesar să arătăm la 
capitolul cheltuieli cîteva cifre pe 
domenii. Pentru acţiuni social-cultu
rale sínt prevăzute peste 265 mili
oane lei, pentru învăţăm înt 124 mi
lioane lei, pentru acţiuni economice 
peste 120 milioane lei, pentru sănă
tate 124 milioane lei etc.

Ne-am preocupat de repartizarea 
pe municipii, pe direcţii, oraşe şi 
comune. Documentaţia pentru inves
tiţii, reamenajări şi alte cheltuieli 
este asigurată în proporţie de 50 la 
sută, urmînd ca restul documentaţiei 
să fie rezolvată pînă la sfîrşitul tri
mestrului I“.

Ion Nicodim, directorul Direcţiei 
sanitare judeţene.

Rep. — Să plecăm de la noutăţi ...
I. N. — Noutatea cea mai de sea

mă, pe care o şi considerăm o reală 
îmbunătăţire, este modul defalcării 
bugetului în cadrul Direcţiei sani
tare. Dat fiind faptul că circumscrip
ţiile rurale sínt acum arondate spi
talelor mari din teritoriu, aceasta im

plică o mai largă posibilitate de gos
podărire a fondurilor, de interven
ţie mai operativă în locurile unde 
se simte cea mai mare nevoie. Ple
căm, adică, de la considerentul că 
întreaga acţiune de execuţie a pre
vederilor se află în mina unor or
gane de specialitate în măsură să 
evalueze mai bine, mai rea] nevoile 
diverselor subunităţi. Considerăm că, 
pentru mai buna funcţionare a cir
cumscripţiilor rurale acest lucru va 
cîntări foarte mult.

Rep. — Aţi efectuat sau v-aţi pro
pus anumite studii, acţiuni mai im
portante în 1969?

I. N. — Am întreprins o acţiune 
de studiere a modului cum sínt fo
losite unele aparate medicale mari 
din dotare. Avem peste 500 de ase
menea aparate (a căror valoare pe 
unitate depăşeşte 10 000 lei) pe care 
le-am redistribuit conform nevoilor 
reale ale unităţilor şi ţinînd seamă 
de imperativul ca utilizarea lor să se 
facă la capacitate. In acest an vom 
finaliza cîteva acţiuni între care: 
uniformizarea mobilierului, a vese
lei, a aparaturii de laborator din do
tare. De altfel cunoaştem exact si
tuaţia dotării şi a necesarului, re
partizarea mijloacelor făcîndu-se în 
cadrul Consiliului economic format 
din directorii de spitale şi medicii 
şefi de secţii.

Rep. — De un asemenea studiu, 
nu s-ar putea vorbi şi în  sectorul 
consumului de medicamente?

I. N. •y  Evident. Urma să-l pome
nesc şi pe acesta. Ceea ce trebuie 
neapărat precizat aici e faptul că 
raţionalizarea consumului de medi
camente nu se referă în nici un caz 
la omul bolnav, la buna lui tratare, 
ci se va avea în vedere înlăturarea 
prescripţiilor nejustificate, a abuzu
lui, a administrării de dragul . . .  ad
ministrării.

Rep. — După cît ne este cunos
cut veti fi beneficiarii unui impor
tant volum de investiţii. în această 
direcţie ce aţi întreprins?

I. N. — Avem alocate, în acest 
scop, 6,5 milioane lei din care 4,4 
milioane reprezintă construcţii-mon- 
taj. Fizic, aceste prevederi înseamnă: 
trei creşe în cartierele noi ale Si
biului (Hipodrom, Ţiglarilor) şi Me
diaşului însumînd 288 de locuri, în
ceperea construirii unui dispensar 
dublu în Mediaş, un pavilion cu 50 
paturi la Casa copilului din Sibiu, 
term inarea lucrărilor la centrala ter
mică a Spitalului de adulţi din Si
biu. In plus vom îbtocmi documenta
ţii pentru Staţia de salvare jude
ţeană şi Centrul de recoltare şi con-

’ servare a sîngelui care vor fi cons
truite în 1970. Avem documentaţiile 
pentru 1969 în cea mai mare parte 
gata, urmează să se treacă la exe
cuţie.

Constanlin Boieriu, directorul Di
recţiei comerciale judeţene.

„Ne vom canaliza eforturile pen
tru depăşirea planului de desfacere 
şi încasări, ştiulă tiind importanta 
financiară a realizării planului de casa.

In acest scop vom urmări ca struc
tura stocurilor de mărfuri să fie cît 
mai corespunzătoare. Se impune, a- 
poi, ca cercetarea pieţei pe baze 
ştiinţifice să devină o preocupare 
sistematică a lucrătorilor din comerţ. 
Ne propunem să urmărim realizarea 
ritmică a livrărilor de mărfuri, în 
structura, calitatea şi la termenele 
stabilite.

Rep. — Veţi recunoaşte că aces
tea sínt vechi deziderate vitale ale 
comerţului. Concret . . .

C. B. — Vom înlătura transportu
rile inutile şi încrucişate. Exemple: 
necesarul de ţesături de bumbac pro
duse la Mediaş nu vor mai fi aduse 
la Sibiu ci vor fi duse direct la . . .  
Mediaş; berea pentru Mediaş nu se 
va aduce de la Braşov iar cea din 
Sibiu nu se va duce la Sf. Gheorghe 
şi Făgăraş. Am intervenit şi am reu
şit să convingem că e mai economic 
să livrăm noi bere Mediaşului.

Tot pe linia bunei deserviri vom 
extinde sistemul livrărilor prin tran
zit (ocolind depozitul), vom com
pleta reţeaua cu chioşcuri, tonete 
etc., vom înfiinţa o seamă de uni
tăţi mobile în locurile aglomerate.

Va fi analizată lunar, trimestrial 
realizarea indicatorilor economico- 
financiari luînd măsuri operative. O 
serie de acţiuni sínt consacrate in
tensificării reclamei, adaptării ei la 
cerinţele comerţului modern.

*
In toate cazurile, cele spuse re

flectă preocuparea organelor în cau
ză privind gospodărirea cu maximum 
de eficientă a fondurilor alocate de 
la buget, preocuparea privind reali
zarea unor economii şi beneficii. Nu 
ne rămîne decît să sperăm că mă
surile preconizate se vor bucura, pe 
tot parcursul anului şi în toate lo
curile de atenţia cuvenită în aşa fel 
ca ele să devină faptă încadrată în 
efortul general spre mai bine, mai 
mult, mai eficient.

Convorbiri consemnate de 
VICTOR DOMŞA 
DUMITRU GEMENEI 
MARIUS VINTILÄ

Din peisajul fermecător al staţiunii „Păltiniş* în aceste zile de ianuarie 
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Cadrele di
dactice şi 
viaţa spiritu
ală a s a te lo r
(Urmare din pag I)

tării unor cadre cu o înaltă calili- 
care dar, în majoritate noi, fără ex
perienţa necesară în munca cultu
rala. Cadrele didactico trebuie să 
facă front comun cu directorul de 
cămin nou sau vechi pentru recu
perarea eventualelor carenţe care 
s-ar putea semnala în munca de ri
dicare a nivelului spiritual al satu
lui, să-şi mobilizeze toate forţele să-şi 
coreleze eforturile cu cele ale tu
turor organizaţiilor de masă şi ins- 
titiHiilor care au sarcini în domeniul 
cultural şi să treacă împreună la or
ganizarea ştiinţifică a procesului de 
formare şi specializare a activului 
cultural salariat sau obştesc, pentru 
a-i putea transmite acestuia compe
tenţa şi pasiunea necesară desfăşu
rării unei activităţi vii, polivalente, 
de o maximă eficientă.

Activitatea culturală are nevoie de 
oameni cu iniţiativă, oameni care gă
sesc în jurul lor şi în ei permanente 
resurse de primenire a activităţii lor: 
aceştia sínt cadrele didactice.

0 scrisoare, o 
ş i ... mai mulţi

situaţie inadmisibilă 
vinovaţi

In cursul zilei de ieri redacţia noastră a primit o scrisoare, însoţită de 
recomandarea de a o publica — bineînţeles dacă situaţia prezentată în 
ea corespunde realităţii. Cu toate că scrisoarea nu poartă nici o semnă
tură, am hotărît — în urma verificării autenticităţii Celor relatate — să 
o publicăm, în text prescurtat.

„Sîntem în plin sezon de iarnă — 
se spune în scrisoarea respectivă — 
şi, spre indignarea unanimă, Sibiul 
nu are un loc amenajat pentru pa
tinaj. Să nu-i spunem patinoar pen
tru că de aşa ceva nu se poate vor
bi încă la Sibiu.

Timp de două decenii, în  strada 
Independenţei (unde Îşi are sediul 
Şcoala sportivă de elevi) era ame
najat un patinoar, care oferea cele 
mai bune condiţii (existente in Si
biu) pentru patinaj, tinerilor sau 
vîrstnicilor (garderobă, loc adăpostit 
pentru odihnă, cu bănci, punct sa
nitar), dar care a fost sacrificat, 
pentru că, chipurile, s-ar distruge 
„bordurile" (este adevărat, sínt două 
borduri — din beton — care despart

Genetica -  ştiinţa modernă despre viaţă
Genetica este definită ca ştiinţa 

eredităţii şi variabilităţii. Deci, ge
netica studiază legile sau principiile 
care stau la baza asemănărilor, res
pectiv neasemănărilor, dintre orga
nismele înrudite, fie microorganis
me, plante sau animale, inclusiv la 
om. Pe lîngă studiul eredităţii şi va- 
riabilităţii, genetica explică şi me
canismul originii şi transmiterii ca
racteristicilor ereditare de la o ge
neraţie la alta, precum şi procesul 
interacţiunii eredităţii cu mediul in
tern şi extern în timpul dezvoltării 
individului. O rganonu l este rezul
tatul interacţiunii dintre ereditate 
şi influenta condiţiilor de dezvol
tare.

Denumirea ştiinţei eredităţii, ge
netica, derivă de la cuvîntul gre
cesc „genes", care înseamnă născut, 
generat, creat. Noţiunea de genetică 
a fost introdusă în ştiinţă de biolo
gul englez W. Bateson, în 1906.

Primii paşi şi primele descoperiri 
epocale în domeniul mecanismelor 
eredităţii au avut o soartă dramati
că. De aceea istoria acestor începu
turi este studiată cu atenţie, iar e- 
roului ei, Gregor Johann Mendel, i 
s-a oferit pe merit titlul de „părin- 
:e al geneticii moderne". Gregor 
Mendel, (1822—1884), călugăr la mî- 
năstirea Augustină din Brünn, Mo
ravia (apoi Brno, Cehoslovacia) şi 
profesor de fizică şi istorie naturală 
la Şcoala Modernă din acelaşi oraş, 
a manifestat trăsături remarcabile de 
cercetător. Un interes deosebit l-a 
arătat faţă de hibridarea artificială

a plantelor. Principalele experienţe 
de încrucişare artificială le-a efec
tuat între diferite soiuri de mazăre. 
După 8 ani de cercetare, (1856— 
1863), Mendel prezintă rezultatele 
experienţelor sale, împreună cu ge
neralizările cunoscute sub denumi
rea de „legile mendeliene ale ere
dităţii", la două şedinţe ale „Socie
tăţii de istorie naturală" din Brünn, 
din lunile februarie şi martie 1865. 
Comunicările au fost tipărite în lu
crările anuale ale societăţii şi au 
apărut în anul 1866.

Soiurile de mazăre folosite de 
Mendel erau perfect constante în 
privinţa caracteristicilor ereditare 
producînd descendenţi similari cu 
plantele părinţi. Aceste soiuri se 
deosebeau între ele prin una sau 
mai multe perechi de caractere opu
se. Deci caracteristicile formau pe
rechi contrastante, allelomorfe sau 
allele. De exemplu, au fost luate în 
considerare diferentele în: forma bo
bului (rotundă, respectiv zbîrcită), în 
culoarea bobului (galbenă, respectiv 
verde), în lungimea tulpinei (lungă, 
respectiv scurtă) ş.a. Efectuînd în
crucişări între soluri deosebite prin 
diferite caracteristici, Mendcl şi-a 
propus să studieze modul în care 
sínt transmise la descendenţi fie
care din perechile de caractere şi 
de a deduce legile după care ele a- 
par în generaţiile succesive (gene
raţia I sau FI, generaţia a II-a 
sau F2 etc.). Pe baza diverselor în
crucişări, de exemplu, „soi cu bo
bul galben X soi cu bobul verde", 
a constatat că prima generaţie hi

bridă (FI) este uniformă, manifes- 
tîndu-se doar caracterul „bob gal
ben" la toate boabele; generaţia a 
II-a hibridă (F2) este neuniformă 
(segregă), apărînd atît boabe de cu
loare galbenă cît şi boabe de culoa
re verde într-un raport de 3:1, în 
generaţia a III-a uneie plante con
tinuă să segrege, altele nu. Pe ba
za acestor observaţii, Mendel con
chide că trăsăturile ereditare sau 
caracteristicile sínt independente u- 
na de alta şi fiecare este transmisă 
de la părinţi la urmaşi ca unitate 
separată. Deci, organismul este un 
mozaic de caracteristici distincte şi 
independente. Unirea gârneţilor nu 
duce la contopirea caracteristicilor 
ereditare, aşa cum s-ar contopi două 
lichide, ci unităţile ereditare rămîn 
separate, independente.

Descoperirile genetice ale lui Men
del au fost ignorate, contemporanii 
lui neputînd sesiza importanta aces
tora pentru cunoaşterea mecanisme
lor eredităţii. Au trecut încă 35 de 
ani de frămîntări şi dispute aprinse, 
dar şi de însemnate descoperiri bio
logice, pentru ca legile mendeliene 
ale eredităţii să fie redescoperite a 
doua oară. Redescoperirea avut loc 
concomitent în anul 1900, de trei 
cercetători: biologul H. de Vries, în 
luna martie, în Olanda, botanistul 
C. Correns, în luna aprilie, în Ger

mania şi botanistul E. von Tscher- 
mack, în luna iunie, în Austria. Pe 
baza unor cercetări proprii, aceştia 
au ajuns independent la aceleaşi 
concluzii la care ajunsese Mendel 
în 1865. Ca urmare, recunoscând în
tâietatea şi meritul cercetărilor lui 
Mendel, el au ridicat concluziile a- 
cesiuia la rangul de legi ale eredi
tăţii. Aceştia au susţinut că mende- 
lismul este adevărata ştiinţă despre 
ereditate şi variabilitate.

Intr-adevăr, legile mendeliene e.ie 
eredităţii constituie bazele cunoştin
ţelor noastre despre variaţia eredi
tară. Mendel atribuie Variaţia ere
dităţii unor particule materiale sau 
factori (a căror natură a rămas ne
cunoscută pentru el), care se găsesc 
într-un singur exemplar în gameti 
şi în dubiu exemplar în zigoţi (res
pectiv în corp) şi care pot exista 
în stări diferite sau altele. Aceşti 
factori ereditari care determină ace
leaşi caractere şi care se transmit 
după aceleaşi reguli la descendenţi 
au căpătat denumirea de gene (no
ţiune introdusă de genetistul danez 
W. L. Johannsen, în 1909).

Conf. dr. TEOFIL CRĂCIUN
Catedra de Genetică şi Ameliorare 
Institutul Agronomic „N. Bălcescu" 

Bucureşti

terenul de volei de cel de baschet).
Adevărul este cu totul altul şl 

vi-1 redăm pentru a extirpa „pasă
rile* de activităţi de la un „sportiv 
la  altul".

La C.S.M.S. O discuţie purtată cu 
tovarăşul Jula. „Noi nu mai putem 
organiza patinoar în strada Indepen
denţei; terenul este al Şcolii spor
tive de elevi — sîntem chiriaşi şi 
noi — dar, vedeţi, în Dumbravă, am 
auzit că s-a organizat ceva".

La Şcoala sportivă de elevi: „Noi 
nu avem nici un interes — muncă 
în plus,, terenurile se distrug (n.n. 
— cum nu s-au distrus ani de-a 
rîndul?), sîntem subvenţionaţi de la 
buget şi sumele încasate şi aşa se 
varsă la buget. în medie în sezonul 
ce a trecut se incasa 1 000 lei la 
zi. Dacă organiza C.S.M.S.-ul, era 
altceva, ei se autofinantează".

La stadion Voinţa — clubul Vo
inţa. „Tov-ule, noi am avut organi
zat pe pista stadionului „Voinţa", un 
cantonament, dar numai pentru pa
tine pe roate, pentru „vitezişti", a- 
cum am organizat un mic şantier, ca 
să fim lăsaţi în pace în cursul ier
nii".

Stadion „Luceafărul". Trei membri 
de sindicat ai uzinei „Independen
ta", în luptă cu natura (nu au văzut 
în viata lor cum se face un pati
noar) şi — cu cei ce trebuiau să le 
aprobe folosirea terenului, culmea, 
în scopuri sportive („auzi dom'le să 
facem gheaţă la „Luceafărul", ne rî- 
de oraşul"), au turnat apa care nu 
a îngheţat, dar poarta stadionului 
este baricadată de un afiş cu un 
conţinut mercantil:

„INDEPENDENŢA"
organizează la „LUCEAFĂRUL" 

PATINAJ
4 lei intrarea, orele 9—12; 14—18.

Ne întrebăm: cine a stabilit pre
ţul de intrare? Cine poate să-şi per
mită să plătească 4 lei pe zi (co
pii, elevi şi chiar vîrstnici)?

In iarna anului 1967—1968 intra
rea la patinoarul din strada Inde
pendenţa era 1 leu pentru copii, e- 
levi, militari şi studenţi şi 2 lei pen
tru adulţi.

Ce s-a făcut în Sibiu în scopul a- 
sigurării patinajului? Magazinul 
„Sportul" ce aparţine de l.C.S. Me- 
talo-chimice, situat în Sibiu, str. Oc
tombrie roşu, peste drum de sediul

Consiliului popular al municipiului, 
a fost ca niciodată aprovizionat 
cu ghete şi patine. Spre mulţumirea 
tuturor, amatorii de sport, sau spor
tivii din oraş, au investit în medie 
300 lei pentru ghete +  patine „Kris- 
tal", dar această au făcut-o nu nu
mai pentru a culege felicitări direc
torul organizaţiei comerciale respec
tive pentru că şi-a realizat planul la 
vînzări, ci şi pentru a regreta ulte
rior (ei, cumpărătorii), investiţia fă
cută.

Discuţii din culisele căminului con
jugal: — „Nu ti-am spus că arunci 
banii pe ghete şi patine? Să le vinzi 
imediat că altfel..."

— „Lasă dragă, că le vînd". Dar 
spuneti-mi cine le mai cumpără? de
şi ghetele sînt noi şi patinele nu au 
atins oglinda ghetii.

Cu inima amărîtă am plecat pe 
strada Avram Iancu la Consignaţia, 
dar am fost refuzat, spunîndu-mi-se 
să mă duc cu patinele cînd apare 
anunţul în ziar că s-a deschis pa
tinoarul.

... Şi totuşi la Sibiu se patinează, 
dar ştiţi în ce condiţii?

Natura a îngheţat oglinda apei u- 
nui lac din Dumbravă, peste care 
s-a aşezat o zăpadă de 20 cm (date 
furnizate de observatorul meteoro
logic de la aeroport).

Cine doreşte să facă sport cu pa
tine trebuie să se deplaseze în Dum
bravă,^ în condiţii de transport im
proprii (dacă nu am duce şi copii 
de 4 10 ani, s-ar putea merge şi 
pe jos); să se descalţe în zăpadă, 
stînd în picioare; să-şi lase hainele 
şi ghetele nesupravegheate; să-şi du
că o lopată pentru a-şi curăţi ză
pada...

Ne întrebăm, cum permite Sanepi
dul desfăşurarea unei asemenea ac
tivităţi, unde participă sute de oa
meni, fără a exista un punct sani
tar?

\  -am relatat cîteva episoade din 
strădaniile unui anonim sibian, ca
re a făcut tot ce i-a stat în putinţă, 
sacrificîndu-şi tot timpul celor 5 zi
le libere, în căutarea unui petic de 
gheată pentru a face cu copilul său 
ceea ce nu au putut face părinţii 
săi cu el".

N. red. In urma măsurilor ope
rative luate de organul judeţean 
de partid, incepînd de mline pati
noarul din strada Independenţei 
este amenajat şi pus la dispozi
ţia amatorilor de patinaj (zilnic 
între orele 9—12 şi 15—19). Dar 
ce au de spus tovarăşii din con
ducerea Consiliului popular mu
nicipal şi a Comitetului munici
pal pentru educaţie fizică şi 
sport? Care poate fi explicaţia si
tuaţiei în care ceea ce „nu s-a 
putut face" în cîteva săptămîni, 
a fost realizat în cîteva zile?!

Un cadou de Anul 
Nou uitat într-un 
sertar...

Un colaborator al ziarului ne 
aducea, în luna decembrie 1968, 
o informaţie pe care cititorii ar 
fi apreciat-o, fără nici o îndoială, 
drept cel mai frumos cadou de 
Anul Nou. După lungi discuţii, 
după prezentări de argumente 
pro şi contra, legate de rentabili
tate, utilitate publica etc., în tre
prinderea de transporturi Sibiu a 
pregătit toată documentaţia pen
tru înfiinţarea a cinci noi trasee 
de autobuz în oraş.

Fapt de majoră importantă 
pentru populaţia municipiului Si
biu, de multă vreme nemulţumită 
de lipsa de punctualitate a auto
buzelor, introducerea a cinci noi 
trasee ar fi constituit, aşa cum 
menţionam încă de la începutul 
acestor însemnări, o excelentă

BLOC
NOTES

surpriză pentru noul an. Nu s-a 
întîmplat aşa. De ce? Pentru bu
nul şi simplul motiv că, dintr-un 
mod de a privi superficial intere
sele cetăţeneşti, dosarele cu pri
cina dorm în sertarele secţiei de 
gospodărire a Consiliului popular 
al municipiului Sibiu aşteptînd să 
fie . . .  desfăcute şi citite.

Nu vrem să insistăm asupra 
importanţei pe care o prezintă 
primele trei trasee propuse. In 
rezumat, sínt de mult aşteptate de 
cetăţeni. Ceea ce am dori să pri
vim, mai de-aproape, este pro
blema ultimelor două; 11 şi 12 
barat, linii care vor forma un 
circuit lărgit faţă de actualele tra
see ale liniilor 11 şi 12.

Neputînd face faţă necesităţilor 
populaţiei prin parcul încă redus 
de taximetre, I.T.S. propune în
fiinţarea unor curse de noapte 
între orele 24 şi 7 dimineaţa. Inu
til să mai demonstrăm cît de im
portant este acest lucru pentru 
sibienii care trebuie să se depla
seze de la un capăt la altul al 
oraşului noaptea, mai ales acum, 
în condiţii de iarnă. Ne surprinde 
însă foarte mult că la secţia de 
gospodărire a Consiliului popular 
municipal există temerea că cine
va ar putea găsi nepotrivite a- 
ceste autobuze (!!!). Nu vedem, 
de asemenea, de ce este nevoie 
ca asupra unei documentaţii gata 
făcute, justificate din toate punc
tele de vedere, să se mai facă 
studii de săptămîni, să se supună 
„cazul" intr-o şedinţă de comitet 
executiv, care, după informaţiile 
noastre nici nu şi-a prevăzut la 
ordinea de zi un atare punct.

Este mult mai important să se 
răspundă cu promptitudine la o 
iniţiativă care se identifică, desi
gur, cu interesele unui oraş in
dustrial de aproape 130 000 de lo
cuitori, decît să se poarte discuţii 
a căror utilitate n-ar putea-o ar
gumenta nimeni în mod plauzi
bil.

Ne exprimăm convingerea că 
şedinţa Comitetului executiv, pro
iectată pentru mîine, va pune în 
discuţie, cel puţin la „diverse" 
problema transportului pe timpul 
nopţii, activitate care, în alte 
oraşe de importanţa Sibiului şi, 
pe alocuri chiar mai mici, există 
de mult timp.

M. V.

PRONOEXPRES
Rezultatele concursului nr. 2 din 
8 ianuarie:
Extragerea I: 15, 12, 6, 19, 9, 7 
Extragerea a II-a: 7, 3, 30, 40, 19,
25, 43

Vedere parţială a secţiei gravură a fabricii „Sticla* Avrig

MAI MULTĂ GRIJĂ PENTRU ADĂP0STIREA ANIMALELOR
Iarna este anotimpul care ridică 

probleme deosebit de dificile pentru 
activitatea în sectorul zootehnic. In 
afară de o hrănire şi ö îngrijire co
respunzătoare, se impune cu acui
tate şi o adăpostite potrivită. în ca
zul unei adăpostiri necorespunzătoa
re, o mare parte din energia acu
mulată, in loc să fie folosită in sco
pul producţiilor, se va consuma pen
tru întreţinerea funcţiilor vitale. Iată 
de ce adăpostirile au un rol primor
dial în buna desfăşurare a procesu
lui de producţie şi reproducţie în 
anotimpul rece. Un bun adăpost con
tribuie în mod direct la apărarea 
sănătăţii animalelor, în special la ti
neret, care este mult mai sensibil 
la variaţiile de temperatură. In ge
neral, se poate spune că în acele 
unităţi cooperatiste în care consiliile 
de conducere, au asigurat con
diţii de cazare optime, starea de în
treţinere a animalelor este satisfăcă
toare. Cooperatorii din Apoldu de 
Sus, Miercurea Sibiului, Moşna, Me
diaş, Sibiu, Agnita, Bîrghiş şi din 
alte localităţi, s-au îngrijit din timp 
pentru a crea condiţii cît mai btme 
de cazare a animalelor. Ca urmare, 
în aceste unităţi producţiile obţinute

în timpul stabulaliei nu diferă mult 
de cele din perioada de păşunat.

Trebuie arătat însă că mai există 
unităţi unde factorii de răspundere 
au neglijat asigurarea cazării cores
punzătoare a animalelor. Din cons
tatările făcute pe teren rezultă Că şi 
la ora actuală există adăposturi ne- 
roparate, nedezinfectate, interiorul 
fiind într-o stare deplorabilă. La coor. 
perativa agricolă de producţie din. 
Alămor cazarea prezintă foarte multe 
neajunsuri, atît pentru animale, cît 
şi pentru îngrijitori. Uşile grajduri
lor nu sínt etanşe, ceea ce face să 
se creeze curenţi de aer rece, unii 
pereţi despărţitori, cu rol bine defi
nit, au căzut, iar din iesle nu au 
mai rămas decît cîteva seînduri. Deci, 
pe lîngă faptul că în asemenea con
diţii animalele sínt predispuse îm
bolnăvirii, lipsa ieslelor duce la o 
serioasă risipă de furaje. Preşedin
tele unităţii, Vasiu Zaharia, în loc 
să ia măsurile ce se impuneau, a- 
tunci cînd i s-a atras atenţia asupra 
stărilor de fapt a căutat să invoce 
tot felul de justificări neîntemeiate. 
Dar ce argumente s-ar putea aduce 
in situaţia în care la C.A.P. Alămor, 
dintr-0 neglijentă sau alta, s-au înre

gistrat în 1968 la mortalităţi 25 bo
vine, 128 ovine şi 52 porcine?

Asemenea cazuri de proastă adă- 
postire a animalelor s-au întîlnit şl 
la alte unităţi. La Avrig, Velţ, Chir- 
păr, Bruiu, Alma adăposturile pen
tru bovine prezintă aceleaşi lacune. 
Ferestrele, uşile, duşumelele, ieslele 
nu au fost reparate în totalitate. De 
asemenea, sistemele de ventilaţie, 
cît şi rigolele de scurgere sînt în 
majoritate necorespunzătoare, fapt 
care duce la vicierea aerului şi deci 
la îmbolnăvire.

Slaba preocupare pentru îngrijirea 
şi adăpostirea animalelor favorizează 
apariţia paraziţilor externi (tricofi- 
ţia, păduchi etc.), ceea ce duce la 
scăderea rezistenţei organismului 
animalelor, la îmbolnăvire. Un ase
menea caz s-a întîlnit la cooperativa 
agricolă de producţie din Loamneş.

Intrucît din această lună încep fă- 
tările la scroafe, vor trebui asigu
rate condiţii cît mai favorabile pen
tru evitarea mortalităţii la purcei.. Se 
pare insă că nici în această direcţie 
nu s-au luat din timp măsurile cores
punzătoare. Au fost întîlnite cazuri 
de. adăposturi nereparate, in care 
nici vorbă nu poate fi de condiţii 
optime. Bunăoară, la C.A.P. Vărd ma

ternitatea ' pentru scroafe se află şi 
în prezent într-o stare jalnică: gea
muri sparte, boxe nereparate, duşu
mele lipsă, canale de scurgere de
fecte. Intrucît nu s-au luat măsuri 
de deratizare de mai bine de doi ani, 
întreaga maternitate a fost invadată 
de şobolani, purtători de microbi. 
Din această cauză, purceii abia fă
taţi au fost devoraţi de şobolani.

Nici la C.A.P. Hosman situaţia nu-i 
cu nimic mai strălucită. Şi aici porcii 
sînt ţinuţi în adăposturi improvi
zate. Efectul unei asemenea „adăpos
tiri" se poate uşor vedea din morta- 
lităţile înregistrate. La Hosman, în 
1968, într-o singură lună de iarnă, 
au pierit peste 50 de purcei. Se im
pune deci cu atît mai mult să fie 
luate energice măsuri pentru asigu
rarea unor adăposturi cît mai bune, 
în special pentru scroafe. In acest 
sens, conducerile unităţilor au obli
gaţia de a asigura repararea geamu
rilor, uşilor şi a tuturor boxelor şi 
duşumelelor la maternităţi.

Trecînd prin sectorul ovin al coo
perativei agricole de producţie din 
Alţîna, am avut satisfacţia să văd 
primii miei. Acest lucru dovedeşte 
că ne aflăm în preajma campaniei 
de fătări. Pentru anul 1969, fălările

au fost planificate mai devreme de 
cît în alţi ani, cu scopul de a asi 
gura cantităţi sporite de carne. Dat 
fiind importanta deosebită pe car 
o are actuala campanie de fătări 1 
ovine, s-au dat din timp unitătilo 
indicaţii cu privire la îngrijirea ş 
adăpostirea pe timpul stabulaţiei. C 
toate acestea, se constată că nu tot 
factorii de răspundere au respecta 
aceste indicaţii. De exemplu, 1, 
C.A.P. Chirpăr saivanele de oi ni 
sînt curăţate, iar acoperişurile di 
paie nu au fost completate. Zăpadi 
cade înăuntru, produeîndu-se astfe 
o „mare" de noroi, prin care „înoa 
tă" oile. Asemenea situaţii s-au ma 
întîlnit şi la C.A.P. Alămor, Avrig 
Velţ, Boian şi în alte unităţi.

Consiliile de conducere şi toţi cel 
lalţi factori de răspundere din uni 
tăţile cooperatiste au datoria de ; 
analiza cît mai urgent starea adăpos. 
turilor şi a lua măsuri concrete a 
colo unde acestea se impun. în moc 
deosebit să se acorde atenţie mater
nităţilor şi saivanelor de oi, avînc 
în vedere că porcinele şi ovinele se 
află în plină perioadă de fătări.

Ing. VIOREL POLOGEA 
şeful secţiei organizarea pro

ducţiei U.J.C.A.P. Sibiu
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M o !  s c h i m b u r i  d e  f o c u r i  

î n t r e  I s r a e l  ş i  I o r d a n i a
Amman 8 (Agerpres). — Un pur

tător de cuvînt militar iordanian a 
anunţat că marţi între forţele iorda- 
niene şi israeliene au avut loc, în 
două rînduri, schimburi de focuri de 
mitraliere şi artilerie, în regiunea 
podului Prinţul Mohammed (Damya). 
Purtătorul de cuvînt a acuzat trupele 
israeliene de deschiderea focului. El 
a adăugat că podul Prinţul Moham
med a fost avariat de obuze israe
liene, dar va putea fi reparat în 
scurt timp.

De partea iordaniană nu s-au în
registrat victime.

*
Tel Aviv 8 (Agerpres). :— După 

cum a declarat un purtător de cu- 
yînt al armatei israeliene, forţele 
iordaniene au deschis marti foc de 
artilerie şi mortiere asupra poziţiilor 
israeliene. Trupele israeliene au ri
postat. Purtătorul de cuvînt a adău
gat că podul Damya de peste rîul 
Iordan a fost avariat în urma unei 
acţiuni de sabotaj iordaniană.

Guyana

în districtul Rupununi 
situaţia este confuză“

Georgetown 8 (Agerpres). — Bi
roul primului ministru al Guyanei a 
dat publicităţii un comunicat în le
gătură cu situaţia din districtul 
Rupununi, unde săptămîna trecută a 
izbucnit o rebeliune. Comunicatul a- 
rată că, deşi teritoriul se află sub 
controlul trupelor guvernamentale, în 
regiune au mai fost trimise întăriri, 
întrucît „situaţia este confuză". Tru
pele guvernamentale, după ce au

JAPONIA. Aspect de Ia o recentă 
demonstraţie a populaţiei din 
Okinawa pentru desfiinţarea ba
zei aeriene americane de la 

Kadena

Criza p o litică  din 
Liban a intrat intr-o  
nouă etapă

Beirut 8 (Agerpres). ■— Preşedin
tele Libanului, Charles Helou, a ac
ceptat miercuri demisia guvernului 
prezidat de Abdullah Yafi — infor
mează surse oficiale, citate de agen
ţia France Presse. După cum s-a a- 
nunţat, Yafi şi cei trei membri ai 
cabinetului său îşi prezentaseră ofi
cial demisia in dimineaţa aceleiaşi 
zile, în cursul unei reuniuni extra
ordinare ce a avut loc la palatul 
prezidenţial. Criza politică din Li
ban a intrat astfel într-o nouă eta
pă, considerată ca cea mai dificilă 
din ultimul deceniu.

Preşedintele Libanului va începe 
consultările în vederea desemnării 
unei personalităţi politice care să 
formeze noul guvern.

Declaraţia guver
nului biaîrez

Umuahia 8 (Agerpres). — Guver
nul biafrez a dat publicităţii o decla
raţie în care cere înscrierea pe or
dinea de zi a reuniunii primilor mi
niştri din tarile membre ale Common- 
wealth-ului, deschisă marţi la Lon
dra, a problemei situaţiei din Nige
ria. Declaraţia respinge argumentul, 
prezentat de unele ţări membre, pri
vind aşa-numitul amestec în trebu
rile interne al Nigeriei pe care even
tuala dezbatere a conflictului ar re
prezentat-o. „Orice caz de încălcare a 
dreptului omului şi păcii intr-unui 
din statele membre, se subliniază, ne- 
ceşjtă discutarea lui de către oamenii 
de stat ai tarilor. Commonwealh- 
ului".

Şedinţa Prezidiului C. C. 
al P.C. din Cehoslovacia

Praga 8 (Agerpres). — După cum 
relatează agenţia C.T.K., la Praga a 
avut loc o şedinţă a Prezidiului C.C. 
al P.C. din Cehoslovacia.

Ţinînd seama de poziţia Biroului

Deschiderea 
Sesiunii Con
siliului Naţional 
Ceh

Praga 8 (Agerpres). •— in  cadrul 
primei sesiuni a Consiliului National 
Ceh, care s-a deschis la 8 ianuarie 
la Praga, Prezidiul consiliului a de
semnat guvernul Republicai Socia
liste Cehe. Preşedinte al guvernului 
a fost numit Stanislav Razi* iar An
tonin Cervinka şi Ladislav Adamec 
— vicepreşedinţi.

pentru conducerea activităţii de par
tid în regiunile cehe şi a Comite
tului Central al P.C. din Slovacia, 
Prezidiul a ajuns la concluzia una
nimă de a recomanda Comitetului 
Central al Partidului ca acesta să 
propună Comitetului Central al Fron
tului Naţional ca funcţia de preşe
dinte al Adunării Federale să fie a- 
tribuîtă prof. Peter Colotka, ca re
prezentant al poporului slovac. Pî- 
nă în prezent, Colotka a ocupat 
postul de vicepreşedinte al guver
nului federal. Prezidiul a realirmat 
că Josef Smrkovski va continua să 
iacă parte din conducerea superioa
ră de partid. Totodată, Prezidiul a 
hotărît să recomande Comitetului 
Central ca J. Smrkovski să fie pro
pus candidat pentru postul de pre
şedinte al Camerei Populare şi de 
vicepreşedinte al Adunării Federale. 
S-a hotărît, de asemenea, ca depu
tatul Consiliului Naţional slovac, 
Delibor Hanes, să fie propus drept 
candidat din partea P.C.C. la func
ţia de preşedinte al Camerei Naţio
nalităţilor.

Conferinţa reprezentanţilor organizaţiilor 
de tin eret din mai multe ţări africane

Dar es Salaam 8 (Agerpres). — La 
Dar es Salaam şi-a încheiat lucrările 
conferinţa reprezentanţilor organiza
ţiilor de tineret dintr-o serie de ţări 
africane afiliate la Mişcarea panairi
cana a tineretului.

în calitate de observatori, au par
ticipat şi reprezentanţi ai Frontului 
National de Eliberare din Vietnamul 
de Sud, ai mişcărilor nationale de 
eliberare din Rhodesia, Republica 
Sud-Africană şi Africa de sud-vest.

Conferinţa a adoptat programul de 
ajutorare a luptătorilor pentru eli
berarea teritoriilor africane care se 
mai află sub jugul colonial. După 
cum a declarat un purtător de cu
vînt al Mişcării panafricane a tine
retului, programul are drept scop 
activizarea luptei organizaţiilor de 
tineret de pe continentul negru în 
vederea obţinerii eliberării depline 
a Africii de sub colonialism.

Palatul Justiţiei din Los Angeles, 
itr-o sală cu ferestrele blindate cu 
lăci de otel pentru a împiedica un 
yentual atentat din afara zidurilor, 
sşi trebuie să urci opt etaje ca să 
jungi acolo, domină neliniştea şi 
ămtntarea. Cele 75 de persoane 
drnise să ocupe locurile rezervate 
sistenţei şi judecătorii protejaţi de 
n paravan din sticlă incasabilă, pri
ese spre o boxă confecţionată din 
relaşi material, capabil să reziste 
ricăror gloanţe, unde se. află cel 
lai „costisitor" acuzat din istoria 
roceselor penale din S.U.A.
Astfel a început marţi procesul 

ii Sirhan Bishara Sirhan, acuzat de 
sasinarea senatorului Robert Ken
edy, la hotelul „Ambasador" din 
os Angeles. Va putea oare proce- 
iil să răspundă la întrebările care 
reocupă opinia publică din Statele 
inite? A fost vorba de un atentat 
olitic pus la cale de adversarii fa- 
liiiei Kennedy? Există vreo legă- 
ură între asasinarea preşedintelui 
ohn F. Kennedy, a pastorului Mar
in Luther King şi cea a senatorului 
lobért Kennedy? Sau este vorba de 
I crimă-comisă de un dement? Mul- 
e personalităţi politice americane, 
.iarişti şi oameni de diferite pro- 
esii, împărtăşesc ideea că între cele 
rei asasinate pot exista legături, 
mii dintre ei mergînd pînă la a 
,0rbi despre un complot al unor 
jrupări care au intenţionat să în- 
ăture din viaţa politică unele din
re cele mai lucide personalităţi po

litice americane. Mark Lane, auto
rul cărţii „Judecată pripită", con
testă concluziile comisiei W arren în 
legătură cu asasinarea lui John Ken
nedy, înclină să accepte această pă
rere, aducînd în sprijinul afirmaţii
lor sale — într-un articol publicat 
în revista newyorkeză „Free Press"

tioasă" pentru securitatea căreia au 
fost luate cele mai drastice măsuri. 
„Umbra" lui Oswald, asasinul pre
zumtiv al celuilalt Kennedy, şi teama 
de consecinţele pe care le-ar fi avut 
moartea lui Sirhan, i-au oferit o 
protecţie ieşită din comun. La etajul 
13 la Palatul de Justiţie din Los

— o serie de date rezultate din exa
minarea celor trei cazuri. Alţii sus
ţin că Sirhan a comis asasinatul de 
unul singur.

Cum s-au petrecut lucrurile? La 
5 iunie 1968, seara tîrziu, la numai 
cîteva minute după ce Robert Ken
nedy aflase că a cîştigat alegerile 
preliminare din statul California, în 
timp ce se îndrepta spre o ieşire a 
hotelului „Ambasador", un tînăr af
lat în mulţime a tras în el de la mai 
puţin de 2 metri. Ca şi la moartea 
fratelui său* John, momentul a fost 
imortalizat de aparatele de fotogra
fiat ale reporterilor. Alături de Ro
bert se aflau soţia şi prietenii săi, 
suporteri şi membri ai personalului 
hotelului. Asasinul a fost imobilizat 
de către martorii oculari, fiind ulte
rior predat poliţiei. Din acest mo
ment cel ce-1 omorîse pe Bob Ken
nedy a devenit o persoană „pre-

confiscat importante stocuri de ar
me, urmăresc cu ajutorul avioanelor 
şi elicopterelor elementele rebele ca. 
re  se îndreaptă spre graniţa cu Bra 
zilia. Un purtător de cuvînt guver 
namental a anunţat că legăturile ae 
riene şi radio cu aeroporturile şi 
stafiile ‘situate în regiunea Rupununi 
sínt în curs de restabilire.

Pe de altă parte, guvernul guya- 
nez, care a trimis la fata locului o 
echipă de anchetatori, dispune de u- 
nele informaţii potrivit cărora Ve
nezuela nu ar fi cu totul străină 
de rebeliunea de la Lethem. Martori 
oculari sosiţi în capitala ţării au 
declarat că au văzut soldaţi vene- 
zueleni, alături de indienii băştinaşi, 
luînd parte la rebeliune. (în distric
tul Rupununi trăiesc aproximativ 
20 000 de indieni). De altfel, Ignacio 
Iribarren, ministrul afacerilor exter
ne al Venezuelei, a declarat că gu
vernul său va acorda sprijin şi pro
tecţie refugiaţilor guyanezi în Ve
nezuela.

La Georgetown s-au mai primit in
formaţii potrivit cărora persoanele 
care au fugit în direcţia graniţei 
braziliene au fost bine tratate de sol
daţii brazilieni,, care le-au oferit a- 
dapost şi hrană, după care i-au con
dus înapoi la frontiera guyaneză.

C om unicatul Comisiei p e rm a
nente mixte sovieio-franceze

Paris 8 (Agerpres). — La Paris au 
luat sfîrşit lucrările sesiunii Comi
siei permanente mixte sovieto-fran- 
ceze pentru colaborare tehnico- 
ştiinţjfică şi economică. Făcînd un 
•bilanţ al lucrărilor, Vladimir Kirillin, 
vicepreşedinte al Consilului de Mi
niştri al U.R.S.S., copreşedinte al 
comisiei a declarat că sesiunea 
marchează o nouă etapă în dezvol
tarea colaborării dintre cele două 
ţări. plaptul că Franţa şi U.R.S.S. 
urmăresc lărgirea legăturilor în do
meniul economic, tehnico-ştiintific şi 
cultural, a spus el, creează perspec
tive bune şi pentru colaborarea lor 
în domeniul politic.

Apreciind importanţa sesiunii, Mi
chel Debré, ministrul afacerilor ex
terne al Franţei, copreşedintele fran
cez al comisiei, a declarat că atît 
rezultatele lucrărilor comisiei, cit şi 
perspectivele dezvoltării în conti
nuare a colaborării franco-sovietice 
sínt foarte promiţătoare.

Comisia permanentă mixtă sovie- 
to-franceză pentru colaborarea teh- 
nico-ştiinţifică şi economică a fost 
constituită în baza declaraţiei bilate
rale semnată in iunie 1966 la Mos
cova, cu prilejul vizitei preşedinte
lui de Gaulle în U.R.S.S.

*
Paris 8 (Agerpres). — Comunica

tul cu privire la sesiunea de la Paris 
a Comisiei permanente mixte sovie- 
to-franceze pentru colaborare tehni- 
co-ştiintifică şi economică consem
nează că părţile au hotărît să înceapă 
în curînd tratative în vederea în
cheierii unui acord comercial pe ur
mătorii cinci ani, care urmează să 
ducă la o creştere de aproape două 
ori a schimburilor bilaterale de măr
furi. în cadrul acordului părţile îşi 
vor concentra atenţia asupra livră
rilor de utilaje şi de mari complexe 
industriale.

Partea sovietică a declarat că in
tenţionează ca în 1969 să achiziţio
neze suplimentar din Franţa mărfuri 
de larg consum îp valoare de 400 mi
lioane franci.

Premierul Trudeau se pronunţă 
pentru retragerea Canadei

din N.Â.T.O.
Londra 8 (Agerpres). —• Primul 

ministru al Canadei, Pierre Elliot 
Trudeau, care se află în prezent la 
Londra, unde participă la conferinţa 
primilor miniştri ai ţărilor Common- 
wealth-ului, a reafirmat marţi posi
bilitatea ca ţara sa să se retragă din 
N.A.T.O. Trudeau a subliniat în faţa 
ziariştilor că o hotărîre cu privire la 
rolul viitor al Canadei în cadrul 
N.A.T.O. va fi luată probabil înain
tea reuniunii de primăvară a ţărilor 
membre aîe Pactului Nord-Atlantic, 
programată la W ashington la mijlocul 
lunii aprilie.

întrebat de ziarişti asupra perspec
tivelor unei retrageri a Canadei din

N.A.T.O., premierul canadian a răs
puns: „Da, aşa ceva este posibil". 
Trudeau a precizat că hotărîrea în 
această problema va fi luată în ca
drul unei reexaminări a întregii po
litici externe a Canadei la care se 
procedează în prezent.

Declaraţiile făcute de premierul 
canadian au provocat o oarecare ne
linişte în cercurile oficiale britanice. 
După cum relatează ziarul „Daily 
Express", primul ministru al Angliei, 
Harold Wilson, şi diferiţi membri ai 
guvernului său exercită presiuni a- 
supra lui Trudeau pentru ca tara sa 
să rămînă mai departe membră a 
N.A.T.O.

ŞiM: Breva docherilor continuă
New York 8 (Agerpres). — Gre

va docherilor din porturile de pe 
coasta estică a Statelor Unite con-

Sirhan în faţa juraţi lor

Angeles patru oameni supraveghează 
în permanenţă cele mai mici miş
cări ale deţinutului pentru a-1 îm
piedica să recurgă la orice tentativă 
de sinucidere. Mîncarea '»servită lui 
Sirhan este examinată cu atenţie pen
tru a se descoperi dacă este sau nu 
otrăvită. Din această celulă, condus de 
o gardă puternică, Sirhan străbate 
coridoare special'am enajate pentru a 
ajunge la etajul 8 în sala de jude
cată. Facturile completate pentru a 
onora „transformările" necesare şi 
orele suplimentare efectuate de paz
nicii deţinutului au totalizat pînă a- 
cum aproape 300 000 dolari, lista 
cheltuielilor rămînînd deschisă dato
rită mai ales perspectivelor de pre
lungire a dezbaterilor procesului.

Deşi probele juridice sínt evidente 
şi nici măcar apărarea nu le poate 
pune la îndoială, asasinul fiind prins 
în flagrant delict, totuşi incertitudi

nile în legătură cu sentinţa ce va fi 
pronunţată persistă. Pînă la 7 ianua
rie, avocaţii lui Sirhan au tras de 
timp. Mai întîi ei au obţinut un ră
gaz de trei săptămîni „pentru pre
gătirea apărării", după expirarea că
ruia au solicitat şi li s-au acordat 
alte amînări pentru supunerea clien
tului lor la diferite teste de psihia
trie. Procesul care trebuia să înceapă 
la 60 de zile după punerea sub acu
zare adică la începutul lunii august 
1968 a fost astfel amînat în repetate 
rînduri sub diverse pretexte.

După ce a epuizat, fără succes, 
toate posibilităţile de atac împotriva 
probelor de fond, apărarea a invocat 
„iresponsabilitatea" acuzatului, recur
gând la diverse subtilităţi de proce
dură penală pentru a încerca să îm
piedice pronunţarea unei sentinţe ca
pitale, prevăzută de legislaţia ameri
cană în cazurile de crimă premedD 
tată şi să obţină condamnarea la în
chisoare pe viată. în  acest caz, le
gislaţia statului California dă posibi
litatea condamnatului să fie pus în 
libertate condiţionată după executa
rea a şapte ani din pedeapsă.

Va reuşi oare apărarea să-şi atin
gă scopul? Este greu de răspuns. 
Deocamdată, judecătorul Herbert 
W alker a respins la primele şedinţe 
publice o serie de cereri ale avoca
tului principal, printre care acelea 
de a amîna cu 30 de zile deschide
rea procesului, de a se constitui un 
„juriu dublu" şi moţiunea de a inva
lida actul de punere sub acuzare pe 
motiv că membrii „Marelui juriu" au 
fost selecţionaţi în mod „nepotri
vit".

PAUL DIACONU

tinuă de aproape trei săptămîni, fără 
să existe perspectiva încetării ei în
tr-un viitor apropiat. Negocierile pri
vind reglementarea acestui conflict 
de muncă au fost amînate.

în urma grevei, în porturile de pe 
coasta estică sínt imobilizate 250 de 
nave.

Potrivit ziarului „New York Times", 
preşedintele S.U.A., Lyndon Johnson, 
a declarat că „ţara nu va tolera o 
grevă îndelungată a docherilor". La 
rîndul său, guvernatorul statului 
New York, Nelson Rockefeller, in
tenţionează să exercite presiuni a- 
supra greviştilor prin prezentarea în 
Adunarea legislativă a statului a 
unei legi antigreviste.

Comisia a subliniat necesitatea lăr
girii colaborării în domeniul medici
nii şi ocrotirii sănătăţii şi, în acest 
scop, a fost încheiat un acord de 
cooperare în problemele respective.

Participanţii ia sesiune au subli
niat perspectivele favorabile ale dez
voltării colaborării sovieto-franceze 
în cercetarea şi folosirea spaţiului 
cosmic în scopuri paşnice, în proble
mele energiei atomice şi, în primul 
rînd, în domeniul reactorilor cu neu
troni rapizi, fizicii energiilor înalte 
şi desalinizării apei.

Următoarea sesiune a comisiei per
manente mixte urmează să aibă loc 
în toamna acestui an la Moscova.

Vizita delegaţiei 
române In Cuba

Havana 8 — Corespondentul A- 
gerpres, V. Stamate, transmite: De
legaţia Republicii Socialiste România, 
condusă de Florian Dănălache, mem
bru al Coniitétului Executiv al C.C. 
al P.C.R., ministrul căilor ferate, ca
re se află în Cuba cu prilejul Zilei 
Nationale a Cubei, a vizitat portul 
pescăresc al Havanei, cel mai mare 
de acest fel din America Latină.

Delegaţia a făcut, de asemenea, 
o călătorie în zona agricolă din ju
rul Havanei, unde se realizează un 
plan de culturi tropicale şi de dez
voltare, pe baze ştiinţifice, a unui 
şeptel de calitate pentru lapte şi 
carne.

Delegaţia a fost însoţită de Faure 
Chomon, membru al Secretariatului 
C.C. al P.C. din Cuba şi ministru 
al transporturilor, şi de alte per
soane oficiale cubaneze.

întrunirea Consiliului 
de Miniştri al Franţei

Paris 8 (Agerpres). — Sub preşe
dinţia generalului de Gaulle, miercuri 
s-a desfăşurat la Paris şedinţa Con
siliului de Miniştri al Franţei. Cu 
acest prilej a fost dezbătută situa
ţia din Orientul Apropiat. Un ra
port în această problemă a fost pre
zentat de ministrul de externe Mi
chel Debré.

După încheierea şedinţei, purtăto
rul de cuvînt al guvernului, Joel 
le Theule, a declarat, între altele, că 
prin interzicerea livrărilor de arma
ment către Israel, Franţa urmăreşte 
restrîngerea conflictului din Orientul

Apropiat. In perspectivă, a spus el, 
politica franceză vizează instaurarea 
unei păci durabile în Orientul Apro
piat, prin aplicarea rezoluţiei Consi
liului de Securitate din 22 noiem
brie 1967.

Pe de altă parte, Joel le Theule 
a declarat că guvernul francez do
reşte ca cele patru mari puteri să 
cadă de acord ca, Consiliul de Se
curitate să adopte un plan de mă
suri capabile să contribuie la aplica
rea în practică a rezoluţiei din no
iembrie 1967.

italia Proteste împotriva
„zonelor de salarizare

Roma 8 — Corespondentul Ager
pres, Giorgio Pastore transmite: 
Miercuri au fost declarate în Italia 
greve de protest împotriva „zonelor 
de salarizare" practicate în între
prinderile particulare. (Potrivit aces
tui sistem, salariile diferă, la muncă 
egală, în nordul industrializat şi în 
sudul rămas în urmă din punct de 
vedere economic). Grevele, sprijini
te în mod unitar de cele trei mari 
centrale sindicale italiene — C.G.I.L., 
C.I.S.L. şi U.I.L. — vor continua şi 
în zilele următoare, pînă ia sfîrşitul 
lunii ianuarie, revendicînd îmbună
tăţirea salariilor, desfiinţarea şoma
jului şi acordarea de drepturi sin
dicale oamenilor muncii din fabrici. 
Miercuri au declarat grevă lucrăto

rii din industria chimică la Livorno, 
Gorizia, Monfalcone, Siracusa şi Ca
gliari, iar în zilele următoare acţiu
nile revendicative se vor extinde 
la Savona, Alessandria, Mantova, 
Modena şi în alte oraşe. în acest 
sector, numărul total al greviştilor 
va fi de 500 000, apartinînd marilor 
grupuri industriale „Montedison", 
„Ferrannia" şi „Saint Gobain".

Acţiunile sindicale ale oamenilor 
muncii italieni desfăşurate în anul 
1968 au dus la obţinerea primelor 
succese prin semnarea contractelor 
între sindicate şi reprezentanţii în
treprinderilor industriale de stat, pre- 
văzînd desfiinţarea „zonelor de sa
larizare".

Coordonate universale
Q) Secretarul general al O.N.U., 

U Thant, a continuat marţi în
trevederile consacrate situaţiei 
din Orientul Apropiat. El s-a în- 
tîlnit cu preşedintele Consiliului 
de Securitate, Max Jakobson (Fin
landa), şi cu reprezentantul per
manent al U.R.S.S. la O.N.U., la- 
kob Malik. Nu au fost dezvăluite 
amănunte asupra acestor întilniri. 
O comunicare a unui purtător de 
cuvînt al secretarului general pre
cizează doar că a fost abordată 
problema Orientului Apropiat.

9  în „fierbintele” Taşkent, aşa
cum este numită de obicei capi
tala Uzbekistanului, mercurul ter- 
mometrului a coborît la minus 26 
grade, temperatură nemaiîntâlni
tă pe aceste locuri de 90 de ani. 
Aceste geruri se menţin la Taş
kent de 11 zile.

#  Dr. Hilton Levy Lloyd Law 
şi dr. Alan Rabson de la  „Institu
tul national de boli infectioase" 
şi respectiv „Institutul cancerului" 
din S.U.A. au descoperit un nou 
medicament, care stagnează dez
voltarea tumorilor canceroase 
constatate la  animale şi în unele 
cazuri provoacă chiar dispariţia

lor totală. Medicamentul denumit 
„Poly I.M.C." a fost experimentat 
cu succes, şi medicii speră ca el 
să poată fi utilizat şi la oameni, 
în această direcţie continuă cerce
tările pentru a se stabili dozele 
ce urmează a fi administrate fără 
pericol.

#  Patru indivizi înarmaţi au 
pătruns marţi seara într-o bancă 
din Buenos Aires şi şi-au însuşit 
70 de milioane de pesos, săvîr- 
şind unul din cele mai mari fur
turi din istoria Argentinei. Auto
rii furtului au surprins şapte func
ţionari’ ai băncii în momentul în 
care aceştia se pregăteau de ple
care şi i-au obligat să deschidă 
safe-urile.

fe  Lawrence O'Brien, preşedin- 
- tele Comitetului director national 

al Partidului democrat din S.U.A., 
şi-a prezentat marti demisia, in- 
irocînd motive personale. O'Brien a 
organizat campaniile electorale 
ale preşedinţilor John Kennedy şi 
Lyndon Johnson, precum şi a 
vicepreşedintelui Hubert Humph
rey, după ce-1 sprijinise mai înain
te pe defunctul senator Robert 
Kennedy.

R. P. UNGARA. Un modern cămin studenţesc a fost ridicat în centrul univer
sitar Miskolţ.

Clădirea noului cămin studenţesc, numără 15 etaje.

Farfuriile zbu
rătoare- nu sínt 
de provenienţă 

extraterestră
Washington 8 (Agerpres). — „Far

furiile zburătoare" nu sínt vehicule 
create de flinte extratereste — aceas
ta  este concluzia unui studiu efec
tuat sub conducerea lui Edward U. 
Condon de Ia Universitatea din Co
lorado, şi care urmează să fie pu
blicat în  curînd. Deşi studiul, pentru 
întocmirea căruia s-au alocat 500 000 
de dolari de către forţele aeriene 
americane, a fost realizat în cel mai 
strict secret, s-a aflai că autorii lui 
nu au găsit dovezi în sensul r, 
O.Z.N. (obiectele zburătoare neiden 
lificate) ar fi vehicule extraterestre
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